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Z obecního úřadu

Zastupitelstvo obce jednalo 

Usnesení č. 25
ze zasedání zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách

ze dne 1. prosince 2008

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
- zprávu o činnosti rady obce,
- informace o plnění předchozích usnesení,
- prodloužení termínu pro shromáždění podnětů občanů k územnímu plánu, a to do 20. 12. 2008,
- zprávu z valné hromady DSO Region OH,
- záměr společnosti HEJDUK SPORT, s. r. o. o výstavbě a provozování lanového parku 

 na pozemku LČR, s. p., parc. č. 229/1 v k. ú. Jedlová v O. h.,
- nové skutečnosti v řešení plísně v bytě pí. Marie Karbanové.

Zastupitelstvo obce schválilo:
- navýšení rozpočtu ZŠ a MŠ Deštné v O. h. o částku 350.000,- Kč,
- hospodaření obce dle rozpočtového provizoria do 30. 4. 2009,
- pronájem nebytových prostor v čp. 126 na dobu jednoho roku pí. Ivoně Stejskalové 

 s ročním nájemným  2.000,- Kč,  počínaje 2. 12. 2008,
- prodej pozemku parc. č. 661/41 v k. ú. Deštné v O. h. o výměře 349 m² za cenu 50,- Kč/m² 

 pí. Kateřině  Tenchové Dismanové s tím, že náklady spojené s převodem nemovitosti 
 hradí kupující,

- smlouvu s ÚZSVM o bezúplatném převodu pozemků parc. č. 1954/4 o výměře 187 m2, 
 2019/3 o výměře 34 m2 a 2019/4 o výměře 906 m2, všechny v k. ú. Deštné v O. h.,

- pronájem vodohospodářského díla a soubor zařízení k zajištění rozvodu a dodávky pitné 
 vody a odvádění a čištění odpadních a dešťových vod společnosti IVK Group, s. r. o., 
 počínaje 1. 1. 2009,
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- plán údržby a obnovy VaK,
- složení inventarizačních komisí pro inventury majetku obce k 31. 12. 2008,
- v souladu s doporučením hodnotící komise zadání veřejné zakázky „Výběr manažera 

 projektu Kanalizace a ČOV Deštné v O. h.“ fi rmě Ekologický rozvoj a výstavba, družstvo, 
 Pivovarská 661, 55203 Česká Skalice, IČO 27504514, jejíž nabídková cena 886.550,- Kč 
 vč. DPH a záruční doba za prováděnou činnost 36 měsíců, byla podle hodnotících krité-
 rií ohodnocena 500 body a vyhodnocena jako ekonomicky nejvýhodnější. Další v pořadí 
 se umístil uchazeč Multiaqua s. r. o., Veverkova 1343, 50002 Hradec Králové, 
 IČO 60113111, s celkovým počtem 478,033 bodů. Společnost Dabona s. r. o., 
 Sokolovská 682, 516 01 Rychnov n. Kn., IČO 64826996 byla komisí pro otevírání obálek 
 ze zadávacího řízení z důvodu neúplné nabídky vyloučena.

- příspěvek obce do DSO Region Orlické hory na rok 2009 složený z příspěvku 22,- Kč/oby-
 vatel a z paušální částky, která nepřesáhne 6.000,- Kč. 

- umístění bankomatu v čp. 75 a uzavření nájemní smlouvy s majitelem objektu p. Josefem 
 Pohlem, nájemné ve výši nákladů spojených s provozem bankomatu,  

- smlouvu o službách spojených s provozem bankomatu se společností Kingston consul-
 ting, s. r. o.,

- dodatek č. 8017/I/1 k mandátní smlouvě uzavřené se společností Dabona, s. r. o.,
- žádost o dotaci z POV ve výši 235.000,- Kč na opravu místního rozhlasu,
- pronájem 5 ks kontejnerů na plasty od společnosti Marius Pedersen, a. s. ,
- dle připravované OZV zvýšení sazby poplatku z ubytovací kapacity na 3,- Kč za každé 

 využité lůžko a den.

Zastupitelstvo obce zamítlo:
- prodej stylového nábytku z čp. 132.

Zastupitelstvo obce uložilo:
- starostce zaslat oznámení o výběru nejvhodnější nabídky veřejné zakázky „Výběr 

 manažera projektu Kanalizace a ČOV Deštné v O. h.“ všem uchazečům, kteří nebyli 
 vyloučeni z účasti v zadávacím řízení a bezodkladně písemně oznámit uchazeči rozhod-
 nutí o vyloučení ze zadávacího řízení s uvedením důvodu vyloučení.

V Deštném v Orl. horách dne 1. 12. 2008 

Provozní doba obecního úřadu ve vánočním týdnu
 22. 12. 2008  7-12 h ; 13-17 h
 23. 12. 2008 zavřeno
 24. 12. 2008 zavřeno
 25. 12. 2008 zavřeno
 26. 12. 2008 zavřeno
 29. 12. 2008  7-12 h ; 13-17 h
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 30. 12. 2008 7-13 h
 31. 12. 2008 7-10 h
 1. 1. 2009 zavřeno
 2. 1. 2009 zavřeno

Alena Křížová a LZ

Bankomat
Po dlouhé a perné cestě se nám podařilo získat do naší obce bankomat. Jeho provoz bude 

zajišťovat fi rma Kingston consulting, s. r. o., se kterou obec uzavřela roční smlouvu.
Poplatky za výběry z tohoto bankomatu budou stejné jako z jakéhokoliv jiného bankomatu. 

Výše poplatku je dána smlouvou, kterou má každý majitel karty uzavřenou se svou bankou. 
Tato informace je velmi zásadní.

Veškeré náklady na instalaci bude hradit obec, a proto se hledala budova či místnost, která 
splňuje všechny podmínky k instalaci pro nás nejméně nákladné.

Podmínky: 
- teplota místnosti
- analogová linka
- vstup min. 90 cm
- alarm či zamykatelný časový zámek na noc (12 – 05), 
což není málo, a tak se nakonec našlo řešení i budova čp. 75 (bývalý bufet).
Sama fi rma byla nakloněna tomuto řešení. Místo je v centru, blízko obecního úřadu a pošty.
Apelujeme na všechny zdejší majitele karet (ne hracích, ale bankovních), vybírejte i po stov-

ce, ať obec moc nedoplácí!
Petra Pohlová

Z historie
Proměny krajiny Orlických hor opět v Deštném v Orlických horách
Již podruhé si v Deštném v Orlických horách dali sraz příznivci vlastivědy Orlických hor, a to 

poslední říjnový den a první listopadovou sobotu. V příjemném prostředí chaty Kristýna v Jedlové 
se něco málo přes dvě desítky znalců sešlo, aby si vzájemně sdělili nové informace ze svých 
oborů. A tak se probralo vše od hub až po pevnosti. Celkem zaznělo devět příspěvků :

Rudolf Remeš Privatizace a pozemkové úpravy
 Nový rámec pro sudetskou krajinu na prahu třetího tisíciletí
Michal Gerža Rozhledny Orlických hor 
Bohumír  Dragoun Nové archeologické nálezy v Orlických horách 
Michal Gerža Rozptýlená zeleň v krajině a památné stromy 
Kateřina Pálková Cesta ke kořenům. Obnova kulturního dědictví na Jesenicku 
Vladimír Homolka Karolínina huť - poslední sklárna v Orlických horách 
Rudolf Remeš, Josef Kučera Srovnávací fotodokumentace proměn krajiny 
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Petr Hudousek Pohraniční opevnění – komplex Hanička
Martina  Beková, Bohumír  Dragoun Osudy vsi Bezděkova 

Povídalo se do pozdních nočních hodin, ale ani to nezabránilo již prořídlé skupině, aby se 
pod vedením pana Josefa Hájka  nevydala na sobotní procházku do Antoniina údolí. Zde v okolí 
zaniklého sídelního komplexu Hlodný jsme měli možnost spatřit houby-nehouby, někdy dorůstají-
cí velikosti většího špendlíku. Unaveni jejich hledáním a po dobrém obědě, byl seminář ukončen, 
aby se opět za dva roky uskutečnil jeho další ročník.

Bohumír Dragoun

Letošní rok je plný osmičkových výročí a jedno z nich patří také městu Rych-
novu a tak by bylo dobré si připomenout něco málo z dějin tohoto města.

Město Rychnov nad Kněžnou je poprvé doloženo k roku 1258, kdy jeho jméno v německé 
podobě „de Richenawe“ nalézáme v predikátu královského komořího Heřmana z Drnholce.  
Z tohoto období pochází  kostel sv. Havla. Ve 14. století se město spolu s celým regionem  
velmi dynamicky rozvíjelo. Město se stalo jedním z center kolonizace Orlických hor. V roce 
1378 je doložen cech soukeníků, jehož pravidla sloužila jako vzor pro další města. Jan mladší 
z Rychnova náležel k prvním přívržencům Jednoty bratrské a právě s jeho podporou je ve 
Lhotce Rychnovské zvolen první bratrský biskup. Od konce 15. století až do třicetileté války 
patřilo město předním šlechtickým rodům v zemi. Svými privilegiemi napomáhaly rozvoji města 
a jeho urbanizaci. V letech 1497 - 1556 náleželo město k dominiu pánů z Pernštejna a od 
císaře Rudolfa II. jej získali Trčkové z Lípy a posléze náleželo významné patricijské rodině 
z Prahy – Betenglům z Neuenburgu. V roce 1577  náleželo k panství: zámek a město Rychnov 
s pivovarem, vsi Dobřínov, Dubno, Dlouhá ves, Jedlina, Lhotka, Lipovka, Lukavice, Habrová, 
Meziříčí, Javornice, Hláska, Proruby, Proroubky, Kačerov, Rampuše, Bílý, Popelov, Nebeská 
Rybná, Souvlastní, Kunčina Ves s dvorem řečeným Dubno, městečko Rychemberk.

 Právě Kryštof Betengl nechal postavit kostel Nejsvětější Trojice pro potřeby bratrského sbo-
ru. A jemu také město vděčí za samostatně stojící zvonici se zvonem Kryštofem. 

Město mělo také významnou židovskou komunitu. Ta je doložena již před rokem 1567 
a památný židovský hřbitov  je doložen k roku 1588.  Synagoga byla místní komunitou posta-
vena v roce 1787. 

Po klidných časech přichází konfi skace panství a s ní rekatolizace. Již konsolidované a reka-
tolizované panství získává v roce 1640 starožitný český rod Libštejnských z Kolowrat. Karel 
Libštejnský z Kolowrat nechal postavit v letech 1676 - 1690 barokní zámek.  Rod Kolowratů 
patřil mezi přední představitele monarchie a  rod měl kontakty s celou Evropou. Na rychnov-
ském zámku shromáždili pozoruhodnou galerii evropského malířství a rozsáhlou knihovnu. 
S významem rodu stoupal i význam města.  Město se rozvíjelo i po stránce emancipace. Zís-
kalo vlastní samosprávu a patřily mu i pole a vsi.

V roce 1718 bylo založeno piaristické gymnázium a kolej. Tento ústav vychovával až do roku 
1918 nadané mladé lidi z celého kraje.
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Do poloviny 19. století žilo město především soukenictvím, a tak si vysloužilo přívlastek 
soukenický.   

Bohumír Dragoun

Ze školy
Sběr papíru
ZŠ a MŠ Deštné v Orlických horách se snaží jít příkladem v ekologickém chování. Mimo jiné 

v letošním školním roce třídíme odpad. Nejen plasty, ale také papír, baterie, drobné elektrické 
spotřebiče apod. Pokud nám pomůžete, budeme rádi. Nejenže tím prospějete životnímu pro-
středí, uklidíte doma, ale také podpoříte školu v obci.

Vaše účast může mít tuto podobu:
1) Přinesete papír či baterie přímo do školy. Odebere je od Vás každý zaměstnanec školy.
2) Připravíte papír svázaný nebo v krabicích před dům. 16. 1. 2009 si ho v dopoledních 

 hodinách odvezeme. Budeme se snažit navštívit i okrajové části obce. Pokud zrovna Váš 
 balík do odpoledne nezmizí, nezlobte se na nás. Dělali jsme, co jsme mohli.

Děkujeme za Vaši podporu!
ZŠ a MŠ Deštné v O. h.

Povídání s ředitelem školy Mgr. Petrem Kačírkem
Ředitelem tolik diskutované deštenské školy se stal pan  Mgr. Petr Kačírek. Škola tolik disku-

tovaná, tolik – údajně – problémová, tolik propíraná veřejností, ať již lidmi, kterých se školství 
týká, nebo nikoli. Zkrátka pro nás občany velmi důležité téma. 

Nemohu si odpustit připomínku, že  představa, aby takové středisko, jako je Deštné, zůstalo 
bez školy, je představou naprosto absurdní. Škola léta dobudovávána a  znamenající přede-
vším zázemí pro místní děti, by měla najednou zavřít dveře těm, které o toto zázemí stojí. A co 
je důvodem? Nazveme to klidně nelibostí, rozmarem, či taktněji neschopností a ochoty komu-
nikace. Odsun žáků do okolních škol, klidně za cenu – zvláště u prvňáčků – tolik potřebného 
klidu a pohodlí bez dojíždění zvláště v zimních měsících. Ohrožování existence místní školy 
je zajisté spíše šprajcem než zájmem nad věcí obecní jak se mnohým, dle jejich ústních projevů, 
zdá. Jde spíše o módu. Možnost demokraticky si vybírat. 

Tady dítě nechápou, tak šup jinam. Podotýkám, že jde vždy o úhel pohledu, jak na své nevi-
ňátko, tak na člověka, který s ním dennodenně pracuje. 

Nejsou to neviňátka, ani náhodou – v dnešní době vůbec ne – ale to je pouze můj úvod k rozho-
voru, k němuž svolil pan ředitel Mgr. Petr Kačírek.

 
 A tak se říká pane řediteli, že pan řídící, pan farář a lékař jsou hybnou silou obce, tak 

jsem tady, pokud se nezlobíte. 
 Ne vůbec . 
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 Úvodní odstavec je pouze můj komentář, jako občanky Deštného, s Vámi nesouvisí. 
Já se Vás budu ptát na něco zcela jiného. Například – co Vás přivedlo do Deštného  ke 
konkurzu právě na post ředitele školy?

Tak na to je asi více odpovědí.  Jsem sice rodák z Chrudimi, ale nikdy jsem tam nežil. Žiji se 
svoji ženou a dvěma syny v Domašíně u Solnice.  První odpověď asi bude, že hory jsou pro 
mě velice důležité, věnuji se vysokohorské turistice  a na horách si „čistím“ mozek. Proto je mi 
Deštné a jeho okolí blízké.  Ale jinak žádný velký sportovec nejsem, pokud nepovažujete šachy 
za sport. K těm mám blízký vztah a provozuji je závodně. Jinak další sporty se mě dotýkají 
opravdu jen rekreačně. 

Ta druhá odpověď je pro mě zřejmá. Dozvěděl jsem se o konkurzu na ředitele školy od oso-
by, které si velice vážím, a tak jsem si řekl, proč to nezkusit. Cítil jsem, že díky tomu nejdu do 
nějakého vzduchoprázdna. Vyšlo to, a tak jsem zde. 

Třetí věc byly osobní důvody. Zkrátka, potřeboval jsem změnu zaměstnání, které jsem vyko-
nával. Ale to je asi zcela přirozené pro člověka, který chce tvořit a poznávat a sám přitom 
přinášet snad pozitivní změny. Já takovou změnu chápu pro život jako velmi důležitou. Člověk 
se vždy v novém prostředí přiučí, ať už hezky, nebo fackami.

Pokud můžeme být konkrétnější. Zeptám se na rodinu a Vaše vzdělání.
Jsem ženatý, věk 32 let, 2 synové, starší navštěvuje místní mateřskou školu. Vystudoval 

jsem Masarykovu univerzitu v Brně – Fakultu fi lozofi ckou – historii a Přírodovědeckou fakultu 
– geografi i. Na zdejší škole tedy vyučuji dějepis a zeměpis – moje aprobace.

V minulém Deštníku jste se zmiňoval o prázdninových změnách. Jaké změny nastaly 
po prázdninách?

Nyní nešlo samozřejmě o žádné stavební rekonstrukce, jelikož budova školy je obecní, do 
toho já zasahovat příliš nemohu, ale šlo nám o změny, které by přiblížily školu jako takovou 
rodičům a zlepšily prostředí  pro samotné žáky, aby se zde cítili dobře. Věřím, že příjemné 
prostředí je nezbytné pro jakoukoli činnost. Zavedli jsme například sběr papíru, třídění odpadu. 
Což je činnost přínosná nejen pro školu, ale i pro obec. Snažíme se chodit i po okolních škol-
kách, abychom rodiče a děti s naší školou seznámili. Zavedli jsme program „Bakalář“. Je to 
v podstatě program, kde se rodiče přes internet mohou dennodenně dozvědět, jak je dítě klasi-
fi kováno, a vůbec, jak si počíná, jakou má absenci a podobně. Každý žák má svůj kód a tím je 
vše naprosto anonymní. Tímto chci samozřejmě podtrhnout, že webové stránky školy jsou opět 
obnoveny. Z důvodů, které bych nechtěl rozebírat, delší čas nefungovaly, ale podařilo se dát je 
částečně do provozu a budeme na nich samozřejmě intenzivně pracovat dál. Ještě pro úplnost 
– k programu „Bakalář“ je přímo odkaz na stránkách školy. Zároveň bych chtěl využít tohoto 
místa a požádat rodiče, aby se ozvali, pokud jim program Bakalář doma nefunguje. Jsme na 
počátku provozu a „mouchy“ je potřeba vychytat. V průběhu září a října jsme  modernizovali 
počítače v učebně výpočetní techniky.

Rádi bychom renovovali nábytek jak v mateřské škole, tak na prvním stupni. Tam je tomu 
vážně zapotřebí. Uvidíme, co nám fi nance dovolí.

Máme napsané dva projekty na modernizaci odborné učebny, tak snad alespoň z jednoho 
nějaké peníze získáme. To se ukáže v průběhu jara.
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Jistě není bez zajímavosti, že plánujeme se žáky 9. ročníku dvoudenní zájezd do polské 
Osvětimi. Obnovili jsme také školní Parlament pro děti. V minulosti již fungoval, ale jeho činnost 
nějak odezněla.

Dále bychom rádi ještě do Vánoc zavedli to, aby si děti od  7,30 h do doby, než začne výuka, 
mohly na chodbách pouštět přes školní rozhlas svoji vlastní hudbu. Ale to je trošku složitější 
věc na vysvětlování.  O tom se určitě v příštích číslech zmíní dopisovatelé za školu, jimiž jsou 
hlavně kantoři.

Od příštího školního roku nebudou muset rodiče našich žáků přispívat na pomůcky a kopíro-
vání. Znamená to pro ně ročně úsporu cca 500,- Kč (podle ročníku).

Od září pak bude pro žáky připravena také motivace v podobě prospěchového stipendia. 
Přesné parametry Vám ještě nepovím, ale určitě se nedostane pouze na děti s vynikajícím pro-
spěchem. V pracovní verzi se počítá s ohodnocením i těch dětí, které se od minulého vysvěd-
čení dokáží citelně zlepšit.

Vyjednáváme se zastupitelstvem spolupráci při možném dovážení dětí z okolních obcí.
Napadají mě i další věci, ale nemohu nyní prozradit všechno. Nechte se překvapit.

A nyní otázka týkající se mého úvodu k tomuto článku. Jak je to tedy s úbytkem žáků, 
jak to vidíte nyní a jaká je dle Vašeho názoru perspektiva této školy?

 Stávající stav školy je 65 dětí. Dalších 24 dětí čítá mateřská škola. Pravdou je, že 9 dětí 
místních dojíždí do Dobřan.

Pokud se mě ptáte na příští rok, tak bude pravděpodobně o něco horší než letošní, a to 
vzhledem k tomu, že nejsilnější třídou jsou deváťáci – 17 žáků – a máme 10 předškoláků, tak 
nám logicky stávající číslo počtu žáků opět klesne. Snažil jsem se a snažím oslovovat rodiče 
v okolí (např. Kounov, Bačetín), ale jestli budeme v tomto úspěšní, naznačí až zápis do 1. třídy. 
Ten nás čeká 3. 2. 2009 mezi 15. a 17. h.

Obecní zastupitelstvo rozhodně školu chce. A to je rozhodující. Takže věřím, že tahle ško-
la vychová ještě spoustu mladých lidí. Nakonec, když se rozhlížím po Deštném, vidím spoustu 
maminek s kočárky a na mateřské. Takže, když se mě ptáte na roky příští, nejsem pesimistický.

V nejčastějších připomínkách k minulým problémům školy triumfovala věta  „nedo-
statek komunikace mezi školou a rodiči“. Jak to vidíte Vy?

Samozřejmě, že se tyto názory ke mně donesly. Já si myslím, že jak vše bude fungovat, 
ukáže čas. Když jsem nastoupil, tak jsem samozřejmě některé věci očekával lepší, mnohé 
problémy zase horší. Hlavně bych chtěl zdůraznit, že nemohu a nechci hodnotit věci předešlé. 
Já se samozřejmě budu snažit, aby škola běžela ke spokojenosti nás všech.

Děkuji Vám za rozhovor a přeji do nového roku a i do těch dalších školních jen to 
nejlepší .

Jana Prouzová

Týden v mateřské škole plný překvapení
V sobotu 1. listopadu onemocněla paní učitelka Vojtěchová. Pondělí při jedné učitelce 

a necelém počtu dětí proběhlo díky logopedii s paní Drašnarovou jako jindy. Na zástup jsme 
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dlouho nečekali. Velmi ráda se práce ujala paní učitelka Naďa Štěpová. Všichni jsme ji po dlou-
hé době radostně přivítali. Jen se seznámila s novými dětmi, pronikla znovu do známé práce. 
Byla středa a šlo se plavat.  

Ve čtvrtek byla v plánu výprava na Špičák – naše oblíbené vycházkové místo. Ráno nás 
čekalo překvapení - přišel pan ředitel s pozváním na divadelní představení. Nelitovali jsme. 
Pohádka O princezně Zubejdě v podání dětí ze střední školy byla úžasná. Zúčastnil se i 1. stu-
peň. Děti ani nedutaly a vydržely soustředěné dvakrát 40 minut, což hovoří za vše. My dospělí 
musíme s úctou ocenit umělecký, herecký i hudební výkon všech účinkujících. Touto cestou 
velký dík za krásné představení známé pohádky Reálnému gymnáziu z Prahy. Rádi je opět 
v nějaké pohádce uvidíme.

A z ničeho nic byl pátek a my jsme se loučili s naší učitelkou Naďou. Někdy zase na shle-
danou.

Všichni z MŠ Deštníček

Výborný výlet
4. 11. jsme se všichni probudili s vidinou výborného výletu, který nás opravdu čekal. Nastou-

pilo se do autobusu a ujíždělo do dálky.
Za zpěvu Slečny naše skupina dojela do dělostřelecké tvrze Hůrka. Prošli jsme ji celou 

a ohromilo nás to, že tam skoro nic nebylo. Po exkurzi v podzemí se naše peněženky těšily, až 
se stanou lehčími výměnou za napodobeniny nábojnic nebo granátů.  Poté všichni nastoupili 
do autobusu a jelo se dál. 

Do pivovaru Holba se těšili všichni. Průvodci nás rozdělili do dvou skupin a šlo se. V budově 
byl cítit zápach piva, což je logické, ale přesto tímto zápachem bylo paralyzováno mnoho lidí. 
Kluci byli ve sklepech naštvaní: Kdo si může dovolit nechat pivo téct na zem? Po exkurzi naše 
mysl usoudila, že to byla velice zajímavá podívaná. Naše nohy vstoupily do autobusu a už se 
upalovalo na Dlouhé stráně.         

Krátce jsme se stavili ve Velkých Losinách. Musí se uznat, že dražší tužky a vlastně cokoli 
jsme do té doby neviděli.

Před areálem Dlouhých strání autobus několik minut stál. Všichni doufali a pevně věřili v to, 
že nahoru nás vyveze autobus. Po vyprávění našeho průvodce a po prohlédnutí vnitřku elek-
trárny byly naše prosby vyslyšeny – jelo se nahoru autobusem. Nafotily se fotky nižší nádrže, 
a i přesto, že průvodce upozorňoval na vítr a mlhu u nádrže naprosto nahoře, jsme vyjeli. 
Dočkali jsme se větru o síle minimálně vichřice a zimy jako na Sibiři. Odvážlivci vystoupili 
z autobusu, vyšlapali schody a … ničeho se nedočkali – byla mlha a foukalo tak silně, že se 
občas ani nedalo dýchat. Po krátké době se sjelo dolů a vyrazilo se zpátky.

Nakonec nás autobus za občasné nevolnosti paní učitelky dovezl domů a spali jsme jako 
malé děti.

Jan Poisl (9. třída)
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Úřad práce
6. listopadu navštívili žáci 8. a 9. třídy Úřad práce v Rychnově nad Kněžnou. Celé dopoledne 

věnovali získávání informací o volbě povolání a zaměstnání. Každý žák si mohl testem ověřit 
své schopnosti a dispozice. Vybírali jsme na jakou školu si mají podat přihlášku, co by se jim 
líbilo a jaké uplatnění budou mít po absolvování střední školy. Ovšem hlavním měřítkem byl, je 
a bude vždy jejich prospěch a znalosti ze základní školy.

V letošním školním roce došlo při přijímacím řízení k řadě změn. Mezi nejdůležitější patří to, 
že si žáci mohou podat tři přihlášky. Ty posílají na vybrané školy sami rodiče. Po oznámení při-
jetí žáka na střední školu musí rodiče odeslat na tuto školu tzv. zápisový lístek, který dostanou 
spolu s přihláškou a pololetním vysvědčením. (např. žák byl přijat na všechny tři školy, vybere 
si jednu a na tu zápisový lístek zašle.)

V případě, že budete mít k této problematice jakýkoli dotaz, přijďte se zeptat, ochotně Vám 
vše vysvětlíme. 

Lenka Hepnarová

Noc mezi tradicemi
Je ráno, pátek 7. 11. a já se už nemůžu dočkat večera. Kdo z Vás neví, co bylo 7. 11., tak se 

uskutečnila Noc mezi tradicemi. Všichni byli natěšení a nedočkaví, protože se jednalo o teprve 
první Noc v tomto školním roce. Když jsem úspěšně zakončila výuku, šla jsem se domů při-
pravovat, i když bylo teprve půl druhé. Čas se krátil neuvěřitelně pomalu, proto jsem si začala 
z nudy uklízet pokoj. Ani jsem ho neuklidila celý a už zvonily hodiny pět. Sbalím si věci a jdu 
zpátky do školy, tentokrát se spacákem. 

Nejdříve od nás učitelky vybraly zdravotní průkazy, pak jsme dali věci do šaten. Šli jsme do 
družiny, kde nás seznámily s tím, co všechno budeme dělat. Rozdělily nás do dvou skupin. Ta 
první šla péct Dušičkový koláč, druhá – plná nadšení – začala vyrábět halloweenskou deko-
raci. Mohli jsme si vyrobit 3D draka (zrovna ten můj vypadal velice exoticky a k jeho rozpadu 
nemusel být potřeba ani vítr), dýňové strašidýlko, a dokonce vydlabat dýni. Když jsme měli 
vše hotové, vystřídali jsme se s první skupinou a hurá do kuchyňky na pečení. Po zhotovení 
vypadal koláč velice zajímavě, po ochutnání však všechny naše rozpaky pominuly. Tuto část 
večera jsme zakončili tím, že jsme se učili mazurku.   

Potom šel první stupeň do šaten převléci se, abychom já a Eva F. s nimi mohly jít na stezku 
odvahy. Já měla jít jako ochránce, který je bude chránit před všemi strašidly a úchyly. To se 
nepotvrdilo. 

Když jsme přišli zpátky do školy, první stupeň se uvelebil ve třídě. Druhý stupeň hrál soutěž, 
která probíhala u lavoru plného vody s jablky plavoucími na hladině. Úkolem bylo vylovit ovoce 
pouze pusou, ruce musely být za zády. Podle slov dětí toto byla nejlepší hra. Pak jsme se 
odebrali k televizi, kde jsme zhlédli Kletbu bratří Grimmů, a poté šli spát. 

Ráno jsme snídali Dušičkováý koláč, perník, k tomu mrtě sladký čaj. A spokojeni jsme vyrazili 
domů. 

Všichni se již těšíme na příští Noc!
Anča Karová (9. třída) 
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Škola pomohla
Oslovili nás zástupci Projektu Šance, zda by děti naší školy pomohly při veřejné sbírce ve 

prospěch Pracovní dílny pro „Děti ulice“. 
Do tohoto projektu jsme se úspěšně zapojili už v loňském roce, využili jsme tedy i letošní 

nabídku. Dobrovolníci z 9. třídy prodávali 5. listopadu propisovací tužky nejen ve škole, oslovili 
také obyvatele Deštného. Vybrali celkem 2 499,- Kč.

Za Projekt Šance děkuji všem dárcům.
(více o Projektu Šance: www.sance.info)

Jana Rémišová

Třídíme odpady v rámci Recyklohraní
Naše škola se zapojila do školního recyklačního pro-

gramu Recyklohraní. Program pořádají neziskové společ-
nosti ASEKOL, ECOBAT a EKO-KOM, které zajišťují sběr 
a recyklaci vysloužilých elektrozařízení, baterií a obalů. 

Cílem projektu je zvýšit povědomí o třídění odpadů u mla-
dé generace a také zajistit recyklaci drobných vysloužilých 
elektrozařízení a baterií v co nejvyšší míře.

V rámci projektu Recyklohraní je naše škola vybavena 
sběrnými nádobami na použité baterie a drobné elektroza-
řízení. Poskytla je společnost ASEKOL a ECOBAT. Umís-
těny jsou vedle bočního vchodu do jídelny, u ředitelny a u šaten.

Každý žák bude moci do školy nosit nepotřebné drobné elektrospotřebiče (například starý 
mobil, kalkulačku, telefon, elektrohračku, drobné počítačové vybavení, discman nebo MP3 pře-
hrávač) a baterie a akumulátory. 

Naši žáci se mohou zapojit také do zábavných her a soutěží, výtvarných či fotografi ckých 
úkolů a kvízů z oblasti třídění a recyklace odpadů, které budou organizátoři projektu zadávat.

Za nasbírané vysloužilé baterie a drobná elektrozařízení a splněné úkoly získá naše škola 
body, za něž žákům budeme moci pořídit různé učební pomůcky, hry i vybavení pro volný čas. 
Katalog odměn a další informace o projektu jsou Vám k dispozici na www.recyklohrani.cz. 

Rodiče, i Vy se můžete do této akce zapojit. Máte-li doma vybité baterie či vysloužilé drobné 
elektrospotřebiče, věnujte je svým dětem. Zajistíte tak jejich recyklaci a svým dětem pomůžete 
získat body na „nákup“ odměn.

Vánoční výlet
V úterý 2. prosince jsme se s dětmi 1. stupně a mateřské školy vydali načerpat vánoční 

atmosféru do Hrádku u Nechanic. Protože jsme prohlídku měli objednanou až na půl jedné, 
zbývalo celé dopoledne volné. Ráno jsme se zastavili v Třebechovicích, kde si děti prohlédly 
Proboštův betlém. A nejen ten. Právě zde probíhala výstava mechanických betlémů. Někteří si 
koupili drobné dárečky a jeli jsme dál. 

Počasí nám přálo, a tak vůbec nevadilo, že nám zbývalo do prohlídky ještě 1 a půl hodiny. 
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Nejdříve jsme zašli do staré zámecké kuchyně, kde vonělo vánoční cukroví, čaj a pravý anglic-
ký punč. Kdo si nekoupil dárky v Třebechovicích, měl možnost zde. Prošli jsme se zámeckým 
parkem, v němž jsme si pro zkrácení dlouhé chvíle zahráli hry. Prohlídka zámku byla úžasná. 
V každém pokoji stál vyzdobený vánoční stromek, stoly byly slavnostně prostřeny, kouzelná 
byla i ostatní výzdoba. Průvodce dětem vyprávěl o vánočních zvycích, vysvětlil, jak se slavili 
Vánoce dříve.

Cestou zpátky jsme se zastavili na oběd v Nechanicích v restauraci U Šimlů. Děti už měly 
hlad, a tak skoro všechny talíře zůstaly prázdné.

Myslím, že se výlet vydařil a že všichni účastníci přijeli domů spokojeni.
Děkujeme panu Vernerovi, že nás všechny bezpečně dovezl domů.

Jana Rémišová

Obdiv a poděkování
Obdivujeme školu za zorganizování tak velkolepé akce, jako byly Adventní dílny.

Za hezký zážitek děkují
L. Rösslerová, E. Železová, J. Koštůrová

Z kultury
Radost s (živým) Nedvědem
Posvícení obce Plasnice, každoročně pořádané na chatě Radost a tradičně spojené s tan-

covačkou a vepřovými hody, v letošním roce zpestřil svou návštěvou známý host. Návštěvní-
kům přijel zahrát František Nedvěd mladší, syn slavného folkového zpěváka. Po počátečním 
urputném boji se stávkující technikou se rozezpíval a sálem zněly (nejen) hity jeho otce a 
strýce. Obavy některých nedůvěřivců, kteří tvrdili, že „to bude určitě nějaká bouda, kde by se 
tu někdo takový vzal“, se rychle rozplynuly. Vzhledem ani hudebním projevem Nedvěd svého 
otce rozhodně nezapře.

Hosté se cpali zabíjačkovými pochoutkami, mastnotu splachovali točeným pivem a tancovali 
při hitech bratří Nedvědů a dalších písních české populární hudby.

Jedinou vadou na kráse jinak úspěšného večera byl těžko pochopitelný nízký počet hostů, 
které oproti předchozím ročníkům nenalákal ani rozvoz autobusem zdarma. Někteří prý přes 
vylepené plakáty v širokém okolí o akci nevěděli, jiným se prostě nechtělo. Ti, kteří dorazili, ale 
rozhodně nelitovali, a pokud ano, tak jen toho, že se dost možná jednalo o jednu z posledních 
akcí pořádaných na této chatě. Neboť, kde není poptávka, není ani nabídka …

Pavel Špulák

Vzácná nahrávka
Po 37 letech letos spatřila světlo světa nahrávka Rangers (později Plavců) z Hradce Králové. 

Jedná se o unikátní záznam jednoho z mnoha tehdejších koncertů, který zpestřil i moderátor 
Petr Nárožný. Milan Dufek, Antonín Hájek, Mirek Řihošek, Radek Tomášek, Jan Vančura a Jiří 
Veisser spolu s Petrem Nárožným – tedy Rangers – vystoupili 21. prosince 1971 v královéhra-
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deckém Refl ektoru. Koncert byl ten-
krát jedním z návštěvníků nahrán 
do jedné stopy magnetofonu Tesla 
B 46. Jeho majitel Jaroslav Karban 
ho naštěstí nikdy nepřemazal a 
uchovával ho v naději, že se třeba 
ještě jednou bude hodit. A ta chvíle 
nastala vloni, kdy navštívil ředitele 
královéhradeckého rozhlasu Jiřího 
Kánského a požádal ho o spoluprá-
ci při záchraně této historické vzác-
nosti. Ten předal nahrávku do rukou 
zvukových mistrů Aleše Křivánka 
a Tomáše Hrocha, kteří po mnoha 
hodinách pečlivé práce předvedli 
nahrávku ze starého, pomalu se 
rozpadajícího pásku a poté ji odšu-
měli a zvukově vylepšili. Podařilo 
se tak záznam některých písní Ran-
gers v opravdu originálním, necenzurovaném znění. Nahrávka se velmi líbila i členům kapely a 
tak tento námi zachráněný záznam dokonce nedávno vyšel ofi ciálně i na CD.

Možná máte také doma nějakou takovouto raritu. Zájem bychom měli hlavně o staré nahrávky 
kapel z našeho kraje, těch se bohužel dochovalo jen velmi málo. Máte-li co nabídnout, kontaktujte 
nás (e-mail: hudba@hk.rozhlas.cz, nebo Hudební redakce, Český rozhlas, Havlíčkova 292, 501 
01 Hradec Králové). Rádi se pokusíme o záchranu dalšího zajímavého koncertu.

Vybráno z Rozhlasových novin

Mikulášská
6. prosince se opět konala Mikulášská diskotéka, 

tentokrát v chatě Na Potoce (bývalá PVT).  Všichni 
jsme byli mile překvapeni hezkou vánoční výzdo-
bou a milou obsluhou. Tímto bych  chtěla manželům 
Elfmarkovým velice poděkovat. Diskotéku perfekt-
ně zvládl Tibor K. Děti soutěžily, tancovaly. Členky 
SRPDŠ připravily pro děti tombolu, ve které každý 
něco vyhrál. Maminky, babičky i tatínkové se shod-
li, že se tato akce moc vydařila. Dětem se domů 
nechtělo, někteří rodiče zůstali až do pozdních noč-
ních hodin. Takže ještě jednou moc děkujeme Miku-
lášovi, čertům, nebeskému andělovi a samozřejmě 
i členkám SRPDŠ.
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Za spokojené babičky Anča Pohlová, foto JaK

Zdalipak k Vám pátého v podvečer zavítali?

foto JaK
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Deštenská divadelní zima 2009
Náš divadelní spolek Kačenka připravuje za podpory Obce Deštné v Orlických horách již třetí 

ročník Deštenské divadelní zimy 2009.
Program této divadelní zimy se zatím dolaďuje a upřesňuje. Ale už teď víme, že bude probí-

hat od 8. ledna 2009 asi do 15. března 2009. Hrát se bude v místním obecním společenském 
sále v hasičské zbrojnici. 

Na přehlídce vystoupí Divadelní soubor Osvětové Besedy z Bystrého, komediální hrou v režii 
Václava Drašnara  „DESKOVÝ STATEK“, divadelní spolek MAX ze Sedloňova  nastudoval pod 
režijním vedením Jana SCHMIDTA hru „TEN, KDO UTŘE NOS“, Divadelní spolek ZDOBNI-
ČAN z Vamberka se představí s divadelní hrou „POZDNÍ ODPOLEDNE Dr. Zvonka BURKE-
HO“. Dále se nám představí ČERNILOVSKÁ DIVADELNÍ MLÁDEŽ pod režijním vedením Jany 
Hofmanové  se svým pohádkovým představením pro děti i dospělé. A samozřejmě bude na 
přehlídce hrát náš Divadelní spolek KAČENKA, a to součastně uváděnou divadelní komedii 
s písničkami od F. R. Čecha, v režii Elišky Kollárovičové „TITANIK“ (Pravda o zkáze Titaniku, 
aneb Kdo jinému jámu kopá…) 

Vážení přátelé a příznivci divadla, srdečně Vás tedy zveme na Deštenskou divadelní zimu 2009. 
Podrobné informace o představeních a programu, budou zveřejněny na plakátech a na 

webových stránkách Obce Deštné v Orlických horách, http://www.destne.info/obec/,   divadel-
ního spolku Kačenka,

/www.dskacenka.wz.cz/  a  TIC Deštné v O.h. ,  http://www.destne.info/ .
JaK

Připravují se tyto kulturní akce:

28. 12. 2008  Vánoční koncert 
29. 12. 2008 Divadelní komedie Titanik /Pravda o zkáze Titaniku aneb Kdo 

 jinému jámu kopá .../
31. 12. 2008 Silvestrovský koncertek 
14. 2. 2009 Školní ples 
7. 3. 2009  Ples Horské služby 
20. 3. 2009  Maškarní ples 
leden - březen 2009  Deštenská divadelní zima 
leden - březen 2009  Výstava Zimní sporty v Orlických horách 
leden - březen 2009  Vlastivědné a cestovatelské přednášky 
březen 2009  Dětský karneval 
březen 2009  Rampušák - loučení se zimou
30. 4. 2009  Čarodějnice 
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Horský hotel Panorama opět v provozu
Po několikaměsíčním přerušení provozu horského hotelu PANORAMA se tento hotel opět 

uvádí od 19. prosince 2008 do plného provozu.
Novými nájemci hotelu jsou Robert Horák a Lucie Boucká. Po domluvě mi paní Boucká 

poskytla některé základní informace o vlastních představách o provozu tohoto horského hotelu 
PANORAMA.

Chceme hotel opět otevřít, po nezbytných úpravách a přípravách 19. prosince 2008, a to 
nejen pro své hosty, ale i pro veřejnost. Otevřeno bude každý den od 09:00 do 22:00 hodin. 
Naše kuchyně bude vařit hotová jídla, která se budou vydávat do 15 hodin, dále bude minut-
ková kuchyně s výběrem 8 až 10 jídel. Také počítáme s tím, že si budeme péci vlastní pečivo, 
rohlíky a chléb.

Náš výčep Vám nabídne točené pivo Staropramen (10° a 12°), lahvové plzeňské pivo, toče-
nou kofolu, výběr vín  i destilátů.

Samozřejmostí je, že chceme spolupracovat s obcí, místními organizacemi a spolky, a nabíd-
nout jim naše služby, a to za vzájemně výhodných podmínek. Počítáme s využitím našeho sálu 
pro konání místních plesů. Můžeme také nabídnout, uspořádání svatebních hostin, rodinné osla-
vy apod. Dále máme pro hosty k dispozici kulečník, šipky a fotbálek, neschází velkoplošná televi-
ze, k dispozici bude dále také velkoplošná projekce, DVD, videa s připojením k počítači s využitím 
pro různá školení apod. Pro rodiny s dětmi připravujeme dětský koutek v příjemném a čistém 
prostředí, kde si děti budou moci v klidu hrát.

Vážení přátelé, tímto si Vás dovolujeme pozvat k příjemnému posezení do horského hotelu 
PANORAMA v Deštném v Orlických horách. Personál hotelu je připraven poskytnout Vám co 
nejlepší služby. 

Srdečně Vás zvou
Robert Horák a Lucie Boucká

Můžete navštívit naše webové stránky nebo nám napsat e-mail.
Telefon: 494 663 124 
www.horskyhotelpanorama.cz, vsudedobreunasnejlip@seznam.cz 

Z rozhovoru zaznamenal JaK

Střípky o Vánocích 
Základem křesťanských Vánoc je klasický příběh o zrození Ježíše Krista v Betlémě. Církev 

spojuje narození Ježíše Krista se zimním slunovratem. Symbolizuje tak vítězství světla nad 
tmou, vítězství života nad smrtí. 

Klasické vánoční tradice jako jsou jesličky, vánoční stromeček a dárky se objevují okolo 
16. století.  Přestože svět slaví tyto svátky rozdílně, má rozličné zvyky a tradice lišící se kraj 
od kraje, společným znakem všech je  štědrovečerní večeře, vánoční stromeček, u kterého 
nacházíme vánoční dárky, jesličky a koledy. 

Adventní věnec zdobí naše domovy cca 150 let. První měl do současné podoby docela 
daleko. Nebyl ani ze slaměného korpusu, ani z větviček, bylo to dřevěné kolo od vozu. Tento 
dřevěný kruh byl poprvé zavěšen v Německu roku 1839. Zdobilo ho 19 malých červených svící 
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a 4 velké bílé. Zapalovaly se jedna po druhé od 
počátku adventu do Vánoc. V roce 1851 byly popr-
vé na výzdobu použity větvičky. Jedlové větvičky 
byly také první, které se ovazovaly kolem korpusu 
věnce. Ten už byl zdoben jen čtyřmi svícemi, třemi 
fi alovými a jednou růžovou. Ta se zapalovala třetí 
adventní neděli. Tvar věnce (tedy kruh) je symbo-
lem věčnosti a nekonečné cesty slunce. Obva-
zoval se zlatými stuhami. Tradiční barva zdobící 
adventní věnec je červená a zelená.

Historie perníků a jiného medového pečiva 
sahá do nejdávnějších časů. Názvem perník 
se medové pečivo označuje od doby, kdy se 
jeho chuť začala upravovat pepřem. V české 
kuchyni šel vývoj medového pečiva od peče-
ných placek, calet, koláčů až po staročeský per-
ník. Od 13. století vznikala řemesla koláčníků, 
mazanečníků, cáletníků, perníkářů a nakonec 
cukrářů. Jakost staročeského perníku určoval 
med, použitý k výrobě. Ten byl jeho podstatnou 
součástí. Chuť dodávalo perníku různé koře-
ní, domácí i cizokrajné a recepty byly pečlivě 
střeženým tajemstvím jejich výrobce. Předáva-
ly se v rodinách z jednoho pokolení na druhé, 
dědily se z otce na syny.

Rodina, děti, dárky, dobroty … Nejčastější výrazy vánoční terminologie. Americké Vánoce 
s punčochou zavěšenou nad krbem a pečeným krocanem známe z kýčovitých fi lmů i dojem-
ných příběhů podle skutečné události. Vánoce slaví dokonce i Indiáni. Například kmen Navajů 
se sesedne kolem ohniště ke společné hostině, jejíž hlavní pochoutkou je koláč z kukuřičné 
mouky a sušených jeřabin pečený v popelu. V Argentině pečou pro změnu koláče ze pštrosích 
vajec, kdoulové pečivo a místo kapra ocas z leguána… Tak ten by jeden nemusel. Stejně jako 
slavný anglický vánoční pudink. Je pravda, že jsme ho mnozí neochutnali, ale už samotné 
ingredience (mimo jiné vyškvařený lůj, karotka, černé pivo!) doba vaření (až sedm hodin!) a 
doba uskladnění (nejlépe prý celý rok!) v nás budí značnou nedůvěru. V Itálii bychom Štědrý 
den taky asi oželeli. Na dárky od ježibaby Befany bychom si museli počkat až do sedmého led-
na. A tortellini polité smetanou s jehněčí pečení k večeři? Ne, díky. To v Polsku se o Vánocích 
jinak hoduje. Hustá houbová či rybí polévka, brambory se zelím a houbami, nudle s mákem, 
bramborové taštičky, smažené ryby v těstíčku, bábovka s tvarohem, ořechové košíčky… Řecký 
recept na štědrovečerního kapra zní podobně lákavě jako jeden staročeský. Oba totiž obsahují 
netradiční lahůdky jako brusinky, rozinky, mandle, ořechy, sušené švestky… Ale marná sláva, 
dozlatova usmažená, šumící podkůvka z výběrového kapříka, který je českou specialitou, jež 
se ujala až počátkem 19. století – to jsou pro nás pravé české Vánoce.
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Štědrovečerní večeře je přímo studnicí nejrůznějších tradic, zvyků, obyčejů a pověr. Na 
Štědrý den církev přikazovala půst, následkem čehož měly děti vidět večer zlaté prasátko. Pod 
ubrus se vkládalo trochu sena, což připomínalo narození Páně v chlévě a s přicházejícím sou-
mrakem děti vyhlíželi první hvězdu. Po východu první hvězdy rodina zasedla k štědrovečerní 
večeři, která začala společnou modlitbou, vzpomínkou na uplynulý rok a poděkováním Bohu. 
Jídlo si nejprve nabíral nejváženější a nejstarší člen rodiny a na talíř se každému dávalo jen 
tolik jídla - kolik snědl - nechat zbytky bylo vyloučené. Podle tradice bylo na stole devatero pokr-
mů - hrách, čočka, několik druhů polévek, kuba připravený z krup, česneku a sušených hub, 
oplatky s medem, kapr upravený na různé způsoby, placky z černé mouky, rozvařené ovoce, 
závin, vánočka. Česnek posiloval, med chránil před zlem, houby dávaly sílu a zdraví. 

Některé vánoční zvyky vycházející z pohanských pověr se dodržují dodnes. U stolu musí 
být lichý počet strávníků, protože to přináší štěstí. Pokud někdo vstane od stolu dřív, než dojí 
poslední člověk, přinese to neštěstí a smrt (viz mrtví zasedající židle živým). Nedoporučuje se 
sedět zády ke dveřím. Ochranu před zloději zajistí svazování noh stolu provazem nebo řetě-
zem. Lidé rozkrajují jablka, pouštějí lodičky z ořechových skořápek s hořícími svíčkami (toho, 
jehož lodička svítí nejdéle a nepotopí se, čeká dlouhý život), házejí boty za hlavu (když špička 
ukáže ke dveřím, člověk během příštího roku odejde) a lijí olovo. Nebo vystrčí psa dveřmi 
pozpátku, aby dobře hlídal, do plamínku první zapálené svíčky šeptají tajné přání, jedí rybí 
polévku s nadějí na dlouhý život, zdobí stůl penězi, aby zbohatli a dávají si do peněženky kapří 
šupinu, aby se jich držely peníze.

Jedná se o pouhé tři dny v roce za sebou jdoucí. O nic víc a o nic míň než běžný víkend. 
Ten první z nich – Štědrý  - navíc bývá často dnem pracovním. A přesto mají tyto tři dny tak 
mimořádný význam. Pro děti, pro dospělé, pro každého z nás. Vánoce v sobě zkrátka skrývají 
něco magického, bez rozdílu věku a způsobu vnímání. Pro někoho je to kouzlo, třpyt a dlouhé 
těšení, pro jiného koncentrované utrpení. Ať už z davového šílenství či ze samoty, která bolí 
víc než kdy jindy.

Vánoce nejsou jen vánoční dárky, koledy, stromeček a kapr, Vánoce pro celý svět znamenají 
oslavu narození Ježíše Krista. Jsou to svátky vzájemného porozumění, pohody, pokory a lásky 
k bližním. Bohužel v poslední době toto duchovno stále více vytlačuje materiální stránka a 
tou je honba za vánočními dárky. Přejme si, ať davy tak nešílí, nic nás nebolí a večeře chutná 
všem, ať už jsme kdekoliv. Nezapomínejme, že kouzlo vánočních dárků není jen v jejich peněž-
ní drahotě a luxusu, ale především ve schopnosti překvapit a splnit přání. 

Večer plný překvapení, 
 pocit, který jindy není,
  dobré jídlo do bříška, 
   kouzelného Ježíška. 
    Tohle všechno na Vánoce, 
     hodně zdraví v novém roce 
      Vám přeje 

Redakční rada
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Do střípků z Vánoc o Barborce
Na svatou Barboru myslí stejně jako kdysi především vdavekchtivé slečny. Dodnes si na její 

svátek, tedy 4. prosince, dávají do vázy napučenou třešňovou větvičku a čekají, zda do Vánoc 
rozkvete  a ony se – možná – vdají. Má-li být odhad přesný, musí se ale větvička trhat až po 
setmění. Dívka ji má umístit na teplé místo a každý den zalévat mírným prsknutím. Na kterou 
stranu se větvička otočí, z té přijde ženich.

Milí spoluobčané, 
jeden z výrazů, jedno ze slov, které vyjadřuje atmosféru adventu a Vánoc je NADĚJE ! I symbol 

zeleného adventního věnce je mimo jiné znamením naděje.
Není to ale jen nějaká stará tradice? Zapneme rádio, televizi, pustíme internet a...: 
- teroristické útoky v Indii před několika dny, týdny ...
- stálé nepokoje a zabíjení v Iráku, v Afghánistánu, Africe …
- ekonomická krize a z ní vycházející opatření mající za následek ohrožení zaměstnání 

 a živobytí pro mnoho lidí, zvláště těch, kteří jsou poctiví
- neustálá neštěstí na silnicích, přírodní katastrofy
- děti nemající rodiče a násilí na dětech
... a každému z nás se vybavuje další beznadějné skutečnosti, jak ve světovém měřítku, tak 

v tom našem – mém osobním.
... a tak se ptám: kam ses poděla naděje, jsi-li ?! Nejsi skutečně jen tradičním slovem 

dávaným do souvislosti s adventem a Vánocemi? 
Jsem přesvědčen, že pro nás všechny by toto bylo velmi málo. 
Již mnoho let – minimálně třicet - mám v sobě jeden velmi hluboký zážitek z Vánoc:
Byl Štědrý večer – asi půl páté odpoledne, doma jsme měli skoro vše připraveno, abychom šli ke 

stromečku, přečetli úryvek z Bible týkající se narození Krista, zazpívali koledy, povečeřeli, rozbalili dárky 
– prostě taková štědrovečerní idylka, jak jsme na ni byli zvyklí a vždy se na ni těšili. Jenže ... ! Přišla bou-
ře, sníh, blesky a ... vypadl el. proud, myslím, že více jak na hodinu. Neštěstí ...? Vždyť nepůjde trouba, 
nezapneme el. svíčky na stromku, nepůjde televize, nemůžeme poslouchat koledy...! NE! Pamatuji, jak 
jsme si celá rodiny sedli kolem stolu a hráli nějakou společenskou hru při svíčce – krásná romantika. 
Jen trochu jiná než běžně. Časově byly tradiční momenty Štědrého večera rozhozené – posunuté, ale 
co? Měli jsme RADOST, že jsme spolu a čekáme a měli jsme NADĚJI, že elektrický proud zaměstnanci 
tehdejších státních energetických závodů „nahodí“. Čili skutečně NE TRAGÉDIE, ALE NADĚJE, že 
bude lépe. Naděje vycházející z jistoty, že nejsem sám, že někomu na mně záleží (členům rodiny, ale 
i státu – myslím, že to není nadsazené), že ani já nechci, aby mi lidé kolem byli lhostejní. Vím, že jsme 
si tehdy všichni uvědomili, jak je krásné, že podstata Vánoc není v tom, že bude vše hmotně zajištěno, 
ale že JSME spolu a jde nám o to, aby nám všem bylo dobře. 

A tak si znovu pokládám otázku: není to jen tradice hovořit o naději Vánoc a tvářit se nadějně? 
Jsem hluboce přesvědčen, že by to tak bylo, kdybychom je viděli jen v tom, že se musíme 

předhánět v honosnosti jejich prožívání. Jsem si ale rovněž tak jist, že naděje je poselstvím 
Vánoc, protože ty jsou o obdarování – o tom, jak druhého potěším, než jak veliký dar mu dám; 
o tom, kolik ze sebe dám do toho, aby druhému a nám bylo dobře, než o tom, jak rychle dárek 
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odbudu. VÁNOCE JSOU O VZTAHU A KRÁSNÝ VZTAH JE NADĚJE. 
Když půjdeme úplně ke kořenům Vánoc – jsou oslavou narození Ježíše Krista před dvěma 

tisíci lety, nejsou ničím jiným, než nadějí, protože tu Milující Bůh (jak nazýváme Toho, kterého 
jsme nikdy neviděli, ale máme důvody v Něho věřit ...) obdarovává člověka a lidstvo (narozením 
svého Syna – Ježíše – Ježíška jako Zachránce). Tedy jsou o vztahu Milujícího k milovanému. 

Myslím, že chápeme, že Vánoce vnášejí Světlo (proto s přicházejícími Vánocemi – v adven-
tu rozsvěcujeme postupně jednu, dvě, tři a čtyř svíce) do řešení těch konfl iktů, které jsem 
jmenoval výše a o kterých slýcháme v médiích. Utopie? 

Vím, nevyřešíme teď a jen my neštěstí v Indii, ale můžeme řešit a nově prozářit situaci doma, 
se sourozenci, s maminkou a tatínkem, s manželkou atd. Mír a tedy nová naděje se rodí v nitru 
a z našeho rozhodnutí. Kéž nám o letošních Vánocích svitne nová naděje. 

Co nejkrásnější Vánoce a celý nový rok 2009 ! 
Tomáš Hoffmann

Zamyšlení
A máme tu zase adventní čas. Všude v okolí i na malých vesnicích mají vyzdobené a roz-

svícené stromy, akorát u nás v Deštném jako by se zastavil čas. Opět se nic nezměnilo, před 
kostelem stojí do půlky ořezaný strom a na něm svítí pár žárovek. Celkový dojem je strašný! 
U obecního úřadu není vůbec nic. Tady snad Vánoce ani nečekají. Je to škoda, že ani letos se 
nepodařilo vesnici vánočně výzdobit. Je to vizitka celé obce. Tak snad za rok to bude lepší a už 
si to opravdu někdo vezme na starost.

Míla Karová

Římskokatolická farnost Deštné v Orlických horách
/pořad bohoslužeb ve vánočním období 2008/
V době adventní (tj.: od 30. 11. 2008 do Vánoc):
- o adventních nedělích: 30. listopadu, 7., 14. a 21. prosince 2008 bude mše svatá v kostele 

 Máří Magdaleny vždy v 9:30. 

V době vánoční: 
- Štědrý den (středa) 24. 12. 2008, 

 kostel sv. Máří Magdalény 
 v Deštném – mše o půlnoci 
 24:00 – tedy na začátku Slav-
 nosti narození – Božího Hodu 
 Vánočního 25. 12. 2007

- Boží Hod Vánoční (čtvrtek) 
 25.12.2008 – mše svatá v 9:30 
 v kostele sv. Máří Magdaleny  

- Svátek sv. Štěpána - 2. svátek 
 vánoční, (pátek) 26. 12. 2008 - 
 mše svatá v 9:30 v kostele Máří
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 Magdaleny 
- Svátek Svaté rodiny (neděle) 28. 12. 2008 – mše svatá v kostele sv. Máří Magdaleny 

 v 9:30 s varhaníkem Václavem Uhlířem 
- Sv. Silvestra, papeže (středa) 31. 12. 2008 – mše v 11:00 v kostele sv. Matouše (Jedlová 

 – vedle centra pro mládež Vesmír)
- Tentýž den  - tedy „na Silvestra“, ve středu dne 31. 12. 2008 – v 16:00 již TRADIČNÍ 

 SILVESTROVSKÝ KONCERT– všichni jsou zváni. 
- Slavnost Matky Boží Panny Marie - Nový Rok (čtvrtek) - 1. 1. 2009. Mše v 9:30 
- Neděle 4. 1. 2009 – mše svatá 9:30 - v kostele sv. Máří Magdaleny
- Úterý 6. 1. 2009 (Zjevení Páně – Tří Králů) – mše svatá v 16:30 – v kostele sv. Máří Mag-

 daleny
- Neděle 11. 1. 2009 (slavnost Křtu Páně) – mše v 9:30 v kostele sv. Máří Magdaleny 
(tímto dnem končí Vánoční doba)

Tomáš Hoffmann

Odevšad
Společenská kronika
V měsíci listopadu a prosinci oslavili či oslaví:
50.: Josef Brychta
55.: Přemysl Kapoun, Dagmar Smolová, Jiří Kotyza
60.: Jaroslav Karban, Jindřiška Štěpová, Vladimír Stieber
65.: Josef Kunc, Veronika Dörnerová 
70.: Eva Schediwá
80.: Ema Jiroušková
Všem oslavencům srdečně blahopřejeme!

Na tradiční

VÁNOČNÍ KONCERT,
který se koná v neděli 28. prosince 2008 od 17 hodin 

v kostele sv. Máří Magdaleny v Deštném v Orlických horách 
Vás zve pořadatel koncertu Obec Deštné v O. h. 

Učinkují: Zdeněk a Gábina Svědíkovi, Petra Faltová
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Narodila se:
Anna Kasalová
Jiří Malý (maminka Michaela Plegerová)
Přejeme maličkým, aby vyrůstali ke spokojenosti a lásce svých rodičů.

Loučíme se se zemřelou:
Hanou Linhartovou
Čest její památce!

Víte, že …
- od příštího roku bude Deštník vycházet 4x ročně? 

 Naplnit jeho obsah je totiž čím dál složitější. 
 A není to jen o dopisovatelích, ale o dění (které 
 lze publikovat) celkově.

- další, již třetí číslo zimních turistických novin 
 nese název Rampušák? A že právě vyšlo?

- mapy běžeckých tratí si můžete vyzvednout 
 na obecním úřadě (zdarma)? Tato informace pat-
 ří hlavně ubytovatelům.

- chaty Alba, Jitřenka, Veba, Panorama, Na potoce 
 i bývalé Staré Hradiště začnou sezónu s novými 
 provozovateli? Nově se lze ubytovat třeba v cha-
 loupce po Dr. Brusmanovi či Reznerově zcela 
 novém penzionu Pod Strání.

- restaurace hotelu Orlice má správný horský 
 šmrnc?! Pokud jste tam, jako já, léta nebyli, 
 budete mile překvapeni.

- vleky se spustily 28. listopadu?
- si od Nového roku o nějaké ty drobné připlatíme 

 za likvidaci komunálního odpadu?
- sběrný dvůr na Štědrý den v provozu nebude?
- regionální výstava Betlémů z kraje Orlických hor 

 bude v Rychnově otevřena do 30. prosince? 
- na Radosti byla Aneta Langerová se svým

 Fanclubem?
- Ondřej Pásler dělá rekondiční a sportovní masáže zad i šíje? Klidně u vás doma, stačí 

 zavolat na 737 388 362. 
- v bývalém bufetu teď najdete prodejnu sportovního zboží?

LZ, Eva Fabiánová
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Vánoční a novoroční přání 
Vážení a milí spoluobčané, 
blíží se vánoční svátky a nový rok 2009. Nastává tedy i čas ohlédnutí se za rokem uplynulým.  

Rok 2008 byl velmi významný pro náš region i z hlediska chodu věcí veřejných. Byl to rok 
volební, v němž proběhly senátní a krajské volby. Volby přinesly pro náš region změny, které 
si přála většina voličů. Díky Vašim hlasům jsem se stal pro nové volební období Vaším sená-
torem. Chtěl bych Vám tímto ještě jednou poděkovat za projevenou důvěru a zároveň  slíbit, 
že se ze všech sil budu snažit splnit svůj volební program. Hlas každého z Vás se stal pro mě 
velkou výzvou a odpovědností  zároveň.

Období  Vánoc a nadcházející nový rok v nás probouzejí vzpomínky, předsevzetí, vytýčení 
cílů, ale i malá či velká  přání, směřující k nám nebo k našim blízkým. Již v předvánoční době 
jsem se snažil vyřídit co nejvíce úkolů, abych se již od začátku roku 2009 mohl starat o rozvoj 
našeho regionu. Nejpozději v prvním čtvrtletí příštího roku bych rád pro Vás otevřel senátní 
kancelář nejenom v Rychnově nad Kněžnou, ale i v Chocni a v Holicích. Také jsme se roz-
hodli vyjít Vám vstříc - a neprodat našeho „Antlona“. Snad nám on - i Vaše přízeň vydrží po 
celých šest let. Přes zimu z něj uděláme „Pojízdnou senátorskou kancelář“ (PSK), abychom 
za Vámi mohli kamkoliv přijet. V současných dnech probíhá registrace „Fondu Miroslava Antla 
pro rozvoj regionu“. Fond bude sloužit k fi nanční podpoře spolkových, sportovních, kulturních a 
dalších aktivit v našem regionu. Starostům a obcím budou v novém roce k ruce odborníci, kteří 
zdarma zpracují projekty na získání dotací a grantů z fondů. 

V Senátu jsem byl mj. zvolen místopředsedou ústavně-právního výboru. V této funkci mohu 
zúročit téměř třicetileté zkušenosti z oblasti spravedlnosti, bezpečnosti a pořádku. Jedním z mých 
prvních úkolů je snaha o zpřísnění vládního, resp. poslaneckého návrhu trestního zákona. 

Těším se na naše společná setkání, která by měla vést i k tomu, aby na základě Vašich 
podnětů docházelo ke zlepšování podmínek pro spokojený život občanů našeho regionu.

Přeji Vám všem klidné a příjemné prožití vánočních svátků a šťastný nový rok, pevné zdraví, 
úspěchy, radost a optimismus - i tolik potřebného štěstí.

Váš senátor JUDr. Miroslav Antl
 
Z osvědčených receptů 
Voňavou dominantou Vánoc je cukroví a vánočka, která tvarem připomíná dítě v peřince. 
Její historie je dlouhá a pěkně spletitá. Sladké kynuté vánoční pečivo, pletené z šesti a více 

pramenů je totiž pouze záležitostí Čech, Moravy, Slezska a zemí, kde žijí zdejší vystěhovalci. 
Kynuté pečivo má svůj základ ve fi gurkách z těsta a symbolizuje „nakynutí štěstí a hojnosti“ 
- aby se vše příští rok dařilo a bylo všeho dostatek.

Jejím předchůdcem byl pravděpodobně koláč pletený za dob Karla IV. První zmínky o ní 
jsou ze 16. století. Tehdy se jí říkalo „húska“ nebo „calta“. Dodnes se v Čechách setkáváme s 
nejrůznějšími názvy – pletenice, pletanka, štědrovice, štědrovečernice, štrucla, žemle či ceplík. 
Dříve ji mohli péct pouze cechovní řemeslníci – pekaři. Nejstarší zprávy se o vánočce zmiňují 
jako o vánočním daru vrchnosti. Posílali si ji i šlechtici mezi sebou. Dostávala ji čeleď, která 
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v období Vánoc končila a po několika dnech 
znovu nastupovala do služby, obecní pastýř 
i koledníci. 

Od 18. století si vánočky začali lidé péct 
doma sami. Jejich příprava byla spojena 
s řadou zvyků a pověr. Hospodyně měla 
například zadělávat v bílé zástěře a šátku 
a neměla mluvit. Připálená nebo prasklá 
vánočka pak nevěštila nic dobrého. První 
vánočku dostal hospodář, aby se mu urodilo 
hojně obilí. Menší dostal každý člen rodiny. 
Největší společná se dávala o Štědrém večeru na prostřený stůl. Vánočky byly polodlouhého 
tvaru a nebyly pletené – štola v Německu. Zhotovit pletenici nebylo totiž jednoduché a ne každá 
hospodyně to uměla. Někde dávaly těsto do hliněné formy ve tvaru vánočky a v ní je pekli.

K tomu, abyste upekli skvělou vánočku, je potřeba dodržet důležité pravidlo: všechny suroviny 
musí mít pokojovou teplotu. Mouka může být polohrubá nebo hladká nebo směs obou. Z kvasnic 
nemusíte vždy dělat kvásek, ale můžete je rovnou rozdrobit do suchých surovin.

Vánočka se skládá ze spodní vrstvy spletené ze 4 pramenů, následuje vrstva ze tří pramenů 
a pak ze dvou. Moje maminka každý rok na Vánoce peče vánoček pět i více. Já vždycky říkám, 
že to je to „nejlepší vánoční cukroví“. Její vánočka je prostě nejlepší. I když i já už peču taky 
několik let na Vánoce vánočku svoji, stále to není úplně ono. Moje dcery vždycky říkají: „Mami, 
je dobrá, ale babiččina je stejně nejlepší.“ Nezlobím se na ně, protože mají pravdu. Ale stále se 
každý rok snažím, aby ta letošní byla zase o něco lepší.

Tu svou nejlepší vánočku si musí každý najít sám. Mnozí z nás totiž znají už jen vánočky 
z pekárny a to je škoda. Sebelepší koupená vánočka na tu poctivou, pravou, domácí nemá. 
A tak ji zkuste podle návodu, třeba mile překvapíte sebe i svoji rodinu.

Babiččina vánočka
200 g hladké mouky
300 g polohrubé mouky
špetka soli
100 g cukru krupice
1 vanilkový cukr
muškátový oříšek
1 kostka droždí
250 ml vlažného mléka
3 žloutky
kůra z citronu
100 g másla
100 g sádla
rum 
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rozinky
vlašské ořechy
cukr na posypání.
Zaděláme těsto, které necháme vykynout. Pak ho rozdělíme na potřebný počet pramenů, 

vánočku upleteme, potřeme tukem a upečeme. 

Tvarohová štola
60 g rozinek
2 lžíce rumu
60 g kandovaného ovoce
80 g vlašských ořechů
160 g másla
250 g moučkového cukru
1 vanilkový cukr
2 vejce
250 g polotučného tvarohu
500 g polohrubé mouky
1 kypřící prášek
citrónová kůra
3 lžíce másla na potření
cukr na posypání
Rozinky namočíme do rumu, ovoce a ořechy nasekáme. Máslo, cukr a vejce utřeme dohlad-

ka, přidáme tvaroh citrónovou kůru a mouku s práškem do pečiva. Na vále vypracujeme hladké 
těsto, do kterého zapracujeme rozinky a ovoce. Vypracujeme štolu, kterou pečeme při 180 °C 
15 minut, pak při 160 °C dopékáme asi 30 minut. Ještě teplou potřeme máslem a posypeme 
cukrem. Necháme ji 1 týden v alobalu odležet!

Vykrajované cukroví od paní Dankové
600 g hladké mouky
250 g cukru
1 vejce
2 Hery
5 vanilkových pudinků
Ze surovin zpracujeme těsto, které se snadno vyvaluje a vykrucuje. Proto je ideální pro děti. 

Míla Karová

MURPHYHO ZÁKONY předvánočního šílenství
Vánoce vždy organizuje pouze jeden člověk z rodiny,ostatní se znuděně povalují v obývacím 

pokoji, cpou se cukrovím a pronáší nelichotivá slova na adresu stromečku, kapra, vánočního 
programu televize, Ježíška a těch bláznů, co lítají po bytě s prachovkou.
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Krádež stromku v lese je možná dobrodružný, nicméně trestný čin. 
Půjdete-li koupit stromeček včas, zjistíte, že včas už bylo.

Vybrala Eva Kotyzová

Moje kamarádka z gymplu
Moje kamarádka z gymplu Lenka Balcarová opustila fakultu žurnalistiky, protože po ní chtěli 

vždycky napsat něco „NA POVEL“.Po 26 letech jsem to teprve pochopila. Druhá moje kama-
rádka říká, že „ČLOVĚK SE MUSÍ POŘÁD NA NĚCO TĚŠIT,JINAK SE ZBLÁZNÍ“.To jsem 
pochopila hned. A tak se těším. Stále. Někdy to dá fušku, ale při troše dobré vůle se každý 
den najde nějaká drobná radost. Teď jsou na tapetě Vánoce, netěším se na pečení, ale těším 
se, až budeme cukroví jíst. Když jsem píkávala na Vánoce s tátou, strašně rychle nám mizel 
rum. Táta razil heslo, že zimní radovánky jsou jen dvoje: RUM a GROG. Svařák je taky prima. 
Zkuste svařák podle budoucí doktorky: Uděláme karamel z cukru a zalijeme vínem, společně 
ohřejeme skoro k varu. V troše vody si bokem uvaříme koření (skořici, hřebíček, třeba badyán). 
Vodu bez koření přidáme k vínu. Na malé kostky nakrájíme dobré jablko i se slupkou a vložíme 
ho do horkého vína.

Když jsem byla malá, chodívali jsme nakupovat do maličkého krámku, kde prodávala paní 
Plecháčová. Na pultě měla v papíře snad pět kilo másla,které krájela a balila do papíru.
I vánočky porcovala, každý dostal,kolik chtěl. Pak si vždycky ukrojila plátek sobě a namazala 
si ho z té hroudy másla. K tomu si umlela kafe,lžičku odebrala, zalila vodou a zbytek prodala.
Ten krámek byl naproti faře a chodíval tam nakupovat pan farář - Bohoušek. A to bylo: „Co 
si dáte velebníčku?“ Jen za ním zaklaply dveře:“ Ten by stál za hřích!“ Vždycky vzpomínám, 
když vyrábím velkorysé rohlíčky-plecháčky: 2 másla, 5 dkg kakaa, 20dkg práškového cukru, 
citronová kůra, skořice, květ, 65 dkg hladké mouky.

Tuk, kakao a cukr utřeme a přidáme ostatní přísady a vypracujeme tuhé těsto. Strojkem 
vytlačujeme hvězdičky-rohlíčky, které slepujeme rybízovou zavařeninou a konečky namočíme 
v čokoládě.

Eva Kotyzová

Babiččiny dobré rady
Unavené oči
Máte za sebou dlouhý den u monitoru počítače a Vaše oči jsou zarudlé a oteklé? Vložte dva 

navlhčené sáčky heřmánkového čaje (mohou být již použité) do chladničky, a až budou dosta-
tečně vychlazené, přiložte si je na čtvrt hodiny na oči.

Skvrny od krve
Lidé s poruchou srážlivosti krve nesmějí užívat aspirin, protože ředí krev, což by pro ně moh-

lo být smrtelně nebezpečné. Kvůli této vlastnosti se jim však aspirin hodí aspoň na vyčištění 
skvrn od krve. Ve sklenici vody rozpusťte jednu tabletu, roztok nalijte na skvrnu a promněte. 
Poté látku vyperte v pračce. 
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Zápach v myčce na nádobí
Když myčku nádobí nějakou dobu nepoužíváte, začnou usazené zbytky brzy zapáchat. 

Abyste se vyhnuli nepříjemnému překvapení například po příjezdu z dovolené, nasypte na dno 
myčky před odjezdem hrst jedlé sody.

vybráno ze stejnojmenné knihy
TIC Deštné v Orlických horách
Deštenské turistické informační centrum se za svou exis-

tenci stalo důležitou součástí našeho střediska. Považujme 
tedy za vhodné podat nejen občanům Deštného v Orlických 
horách několik informací o jeho provozu.

V současné době provozuje turistické informační centrum 
fi rma SPORTprofi  spol. s r. o. v prostorách zdravotního stře-
diska, které jsou poskytnuty bezplatně Obcí Deštné v Orl. 
h. Náklady na provoz, především mzdové náklady, energie 
a spotřební materiál, hradí zcela fi rma SPORTprofi . Příjmy 
jsou tvořeny  drobným prodejem pohledů, map a jiného turis-
tického zboží. V zimě hlavní složku příjmů tvoří provoz smě-
nárny. V posledním roce se v příjmech objevily také provize z rezervačního systému Deskline.

V listopadu došlo k několika zásadním změnám v provozní době a také ve složení pracov-
níků. Nyní máme otevřeno každý den  (8 – 11, 13 - 17 hod.), a střídají se tři pracovníci, z toho 
dva mají hlavní pracovní náplň v internetových službách fi rmy a doplňují provoz v centru pro 
zajištění nejen provozní doby ale také zastupitelnosti služby.

Nejdůležitější a nejvíce využívanou službou v TIC je podávání turistických informací a to 
jak elektronicky prostřednictvím e-mailů, tak telefonicky nebo ústně na přepážce. Dotazy po 
ubytování jsou po celý rok, k výraznějšímu nárůstu dochází na podzim a v zimě. V letní sezóně 
převažují dotazy na turistické trasy a tipy na výlet, zatímco v zimní je nejčastějším dotazem 
provoz skiareálů a upravenost běžeckých tras. Celoročně se snažíme poskytovat informace 
o kulturním vyžití nejen v naší obci, ale i okolí.  Naše TIC zapojeno do projektu Dobrovolného 
svazku obcí ROH „Vandrování Kačenčinou pohádkovou říší“, v rámci kterého zde prodáváme 
vandrovní knížky, razítkujeme je a vydáváme ceny. Do nabídky jsme také zařadili připojení 
k internetu v prostorách TIC, ke kterému je zapotřebí donést si vlastní zařízení.

Během poslední zimy jsme po delších pokusech začali využívat on-line rezervační systém 
Deskline od švýcarské fi rmy Feratel. Tuto fi rmu v ČR zastupuje poměrně známý Sitour CZ, 
který provozuje vysílání Panorama na ČT2 a také velmi oblíbený portál www.holidayinfo.cz. Do 
systému je v tomto okamžiku aktivně zapojeno více než 40 objektů z Deštného v Orl. h. a okolí. 
Infocentrum v systému vystupuje nejen jako lokální správce, ale hlavně jako zprostředkovatel 
zájemců o ubytování, tedy návštěvníků webových stránek, infocentra samotného i volajících. 
V současnosti jsou již veškeré poptávky po ubytování řešeny prostřednictvím systému Deskli-
ne. Hlavním důvodem tohoto rozhodnutí byly aktualizace volných kapacit, za které zodpovídá 
a provádí sám ubytovatel. Velkou výhodou je prezentace zúčastněných objektů i na dalších 
portálech jako například již zmíněný www.holidayinfo.cz.
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Postupně se snažíme pracovat na rozšíření a zkvalitnění služeb. Můžeme například zmínit 
informační systém, který vyvíjíme díky provázanosti zaměstnanců s provozem internetových 
služeb fi rmy SPORTprofi . Novinkou je „kalendář akcí“, který by měl v následujících 14 dnech 
začít doplňovat ne zcela vyhovující „aktuality“ na našich stránkách. Velký potenciál do budouc-
na vidíme především v on-line rezervačním systému, který by mohl pomoci alespoň zčásti 
pokrýt relativně vysoké náklady na provoz a nabídnout opět něco navíc našim návštěvníkům.

Ještě závěrem pro doplnění – kontakty na TIC Deštné v Orlických horách:
Tel.: 492 601 601,  e-mail: info@destne.info  web: www.destne.info 

Tomáš Prouza

Jarní prázdniny na sebe nenechají dlouho čekat 

 Termín Okresy, obvody hl. města Prahy
2. 2. -   8. 2. 2009 Česká Lípa, Jablonec nad Nisou, Liberec, Semily, Havlíčkův Brod, 

Jihlava, Pelhřimov, Třebíč, Žďár nad Sázavou, Kladno, Kolín, Kutná 
Hora, Písek, Náchod, Bruntál

  9. 2. – 15 .2. 2009 Mladá Boleslav, Příbram, Tábor, Prachatice, Strakonice, Ústí nad 
Labem, Chomutov, Most, Jičín, Rychnov nad Kněžnou, Olomouc, 
Šumperk, Opava, Jeseník

16. 2. - 22. 2. 2009 Benešov, Beroun, Rokycany, České Budějovice, Český Krumlov, Kla-
tovy, Trutnov, Pardubice, Chrudim, Svitavy, Ústí nad Orlicí, Ostrava-
město

 23. 2. -  1. 3. 2009 Praha 1 - 5, Blansko, Brno-město, Brno-venkov, Břeclav, Hodonín, 
Vyškov, Znojmo, Domažlice, Tachov, Louny, Prostějov, Karviná

 2. 3. -  8. 3. 2009 Praha 6 - 10, Cheb, Karlovy Vary, Sokolov, Nymburk, Jindřichův Hra-
dec, Litoměřice, Děčín, Přerov, Frýdek-Místek

 9. 3. - 15. 3. 2009 Kroměříž, Uherské Hradiště, Vsetín, Zlín, Praha-východ, Praha-západ, 
Mělník, Rakovník, Plzeň-město, Plzeň-sever, Plzeň-jih, Hradec Králo-
vé, Teplice, Nový Jičín

Poznámky k tabulce :
Praha 1 - 5 jsou městské části :  Praha 1,  Praha 2,  Praha 3,  Praha 4,  Praha 5,  Praha 11,  Praha 12,  

Praha 13, Praha 16, Praha-Kunratice, Praha-Libuš,  Praha-Lipence,  Praha-Lochkov, Praha-Řeporyje, 
Praha-Slivenec, Praha-Šeberov, Praha-Újezd, Praha-Velká Chuchle, Praha-Zbraslav, Praha-Zličín.

Praha 6 - 10 jsou městské části : Praha 6,  Praha 7,  Praha 8,  Praha 9,  Praha 10, Praha 14, Praha 
15, Praha 17, Praha 18, Praha  19, Praha  20, Praha  21, Praha  22, Praha-Kolovraty, Praha-Běchovice, 
Praha-Benice, Praha-Březiněves,  Praha-Čakovice, Praha-Ďáblice, Praha-Dolní Chabry, Praha-Dolní  
Měcholupy, Praha-Dolní Počernice, Praha-Dubeč,  Praha-Klánovice, Praha-Koloděje, Praha-Královice, 
Praha-Křeslice,  Praha-Lysolaje, Praha-Nebušice, Praha-Nedvězí, Praha-Petrovice, Praha-Přední Kopa-
nina, Praha-Satalice, Praha-Suchdol, Praha-Štěrboholy, Praha-Troja, Praha-Vinoř.
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Hasiči
Plamen
V sobotu 11. října 2008 jsme jeli na závody do Slatiny, kde proběhlo 1. kolo každoroční hry 

Plamen. Čekal nás tříkilometrový běh s různými úkoly.
Bylo nám přiděleno startovní číslo 37, a proto jsme museli na start dlouho čekat. Po 12. hodi-

ně jsme konečně vyběhli. Jako první disciplína nás čekala střelba ze vzduchovky. Na druhém 
stanovišti nás zkoušeli z požární ochrany. U třetího úkolu jsme museli určit azimut, nasměrovat 
mapu na sever a poznat topografi cké značky. A běžíme dál, čeká nás další stanoviště, kde 
budeme vázat uzle. Na páté zastávce musíme překonat lano. A už jsme skoro u konce, ještě 
zdárně splnit poslední úkol a tím je zdravověda. Hurá konečně jsme v cíli.

Letos startovalo celkem 39 hlídek. Skončili jsme až na 22. místě. Není to žádná sláva, museli jsme 
totiž závodit za starší i když máme v družstvu většinu dětí, kteří patří do kategorie mladších.

Už se moc těšíme na jaro, kdy proběhne 2. kolo. Určitě naše umístění vylepšíme.
Mladí hasiči

Výtah ze zprávy o bezpečnostní situaci na území Obvodního oddělení 
Policie ČR Dobruška za období od 1. ledna do 30. června 2008 

Obvodní oddělení Policie České republiky Dobruška působí na území o rozloze 184,63 km2, 
na kterém trvale žije cca 12 tis. obyvatel, slouží 15 policistů. 

Ti řeší především případy vloupání do chat, chalup, prodejen, skladů a do motorových vozi-
del. S tím souvisí i případy krádeží peněženek obsahujících osobní doklady, peníze a platební 
karty, u nichž mají poškození mnohdy uveden svůj PIN, čímž pachateli výrazně zjednodušují 
možnost výběru peněz v bankomatech a nákup zboží s jeho následnou úhradou. K dalším 
případům spáchané trestné činnosti patří sprayerství a opakované podvodné vylákání peněz 
na starších občanech. 

Oproti minulému období došlo k poklesu nápadu krádeží barevných kovů.
Dlouhodobě nejvyšší nápad trestných činů je v rámci města Dobrušky, za kterou následuje 

Deštné a Olešnice v Orlických horách. Na území města Dobrušky se jedná zejména o krádeže 
vloupáním do sklepních kójí, prodejen a provozoven, do motorových vozidel. V oblasti Deštné-
ho a Olešnice v Orlických horách je potom nápad soustředěn hlavně na rekreační objekty.

Vlastní pátrací činností bylo vypátráno 10 osob v celostátním pátrání, které byly dle požadav-
ku dodány k soudům, případně do výkonu trestu odnětí svobody. Byla vypátrána i jedna ilegál-
ně držená střelná zbraň.

Dále bylo zajištěno 30 osob pro podezření ze spáchání přestupků, nebo trestných činů, 
z nichž 13 bylo  umístěno na protialkoholní záchytné stanice. 3 osoby byly předvedeny pro 
soudy nebo jiné instituce,  11 osob bylo předvedeno k prověření totožnosti či podání vysvětlení 
k prošetřovaným událostem. 



30

Následuje přehled trestných činů, událostí a přestupků dle jednotlivých obcí

obec
trestné činy přestupky

celkem známý 
pachatel

neznámý 
pachatel

celkem známý 
pachatel

neznámý 
pachatel

Bačetín 6 3 3 15 15 0
Bohdašín 0 0 0 1 0 1

Bystré 4 2 2 2 2 0
Deštné v 

O. h.
15 5 10 14 8 6

Dobré 1 0 1 7 5 2
Dobruška 71 36 35 103 71 32
Dobřany 0 0 0 1 1 0
Chlístov 1 1 0 1 1 0
Janov 0 0 0 2 2 0

Kounov 1 0 1 1 0 1
Ohnišov 0 0 0 3 3 0
Olešnice 9 5 4 11 11 0
Podbřezí 1 1 0 2 1 1
Sedloňov 5 1 4 3 1 2
Sněžné 2 0 2 0 0 0

Val 0 0 0 0 0 0

Připomínáme, že v případě potřeby lze využít internetovou poštu s adresou rkoopdobr@mvcr.cz. 
komisař npor. Vlastimil Branda, vedoucí oddělení

Z přírody
Hon mysliveckého sdružení Deštné v O. h.
Jako již tradičně každý rok pořádalo naše myslivecké sdružení hon na drobnou zvěř. V plánu 

byl odlov zajíců, bažantů a zvěře škodící myslivosti (liška). Bohužel už brzké ráno napovída-
lo chladné a deštivé počasí, což se během dne potvrdilo a trvalo až do odpoledních hodin. 
I přesto účast 42 střelců a 8 honců byla výborná a ukazuje, že naši kamarádi myslivci na náš 
horský hon jezdí rádi. 

Jelikož hotel Panorama byl uzavřen, nám vyšel vstříc p. Špulák z chaty Radost na Plasni-
cích, kde nám poskytl veškeré zázemí od ranního občerstvení, zahájení a ukončení honu, až 
po zajištění hudby na večerní posezení. 

Naše představy uskutečnit 8 lečí se už během dopoledne rozplynuly. Déšť neustával, a tak 



31

se všichni promoklí těšili 
k ohni trochu se ohřát, 
opéct si dobrou klobásu 
a dát si teplý čaj. Po sva-
čině a páté leči jsme roz-
hodli šestou lečí ukončit 
náš hon pro nepřízeň 
počasí, zdraví všech 
a u chaty provést výřad 
ulovené zvěře. Předse-
da a hospodář myslivec-
kého sdružení zhodnotili 
průběh honu, poděkovali 
střelcům za odlov 2 zají-
ců a 17 bažantů, hon-

cům za dobré vyhánění zvěře a zároveň všechny pozvali na večerní poslední leč. Každý si zde 
mohl dát dobré jídlo z myslivecké kuchyně, vyhrát nějakou tu cenu v tombole. K poslechu a tanci 
hrála skupina Klapeto. V průběhu večera se chata naplnila do posledního místečka a zábava 
pokračovala do pozdních hodin. Děkujeme všem, kteří přišli, kteří se podíleli na průběhu honu a 
také těm, kteří nám věnovali ceny do tomboly. 

Tak zase za rok. Myslivosti a horám zdar!
Za MS Deštné v O. h. Martin Struhař a Láďa Štěpán

Ze sportu
Lyžování
Zdá se, že se Paní Zima už pořádně hlásí o slovo, tak doufejme, že nepřišla jen nahlédnout, 

ale že se u nás zdrží po celé pro ni vyhrazené období.
My lyžaři už jsme na ni každopádně přichystaní. Většina deštenských závodníků už strávila 

minimálně dva týdny přípravy na sněhu, někteří i více. 
Ve druhé polovině října náš oddíl uspořádal již tradičně první soustředění na ledovci, kon-

krétně v oblasti Stubaital v Rakousku. Soustředění se konalo ve dnech 19. - 24.10. 2008 pod 
vedením Tomáše Klinského a za pomoci Honzy Hepnara, Romany Klinské a Lenky Hepna-
rové. Zúčastnilo se 20 dětí, počasí se vydařilo. Byl to krásný slunečný týden s perfektními 
sněhovými podmínkami, což umožnilo zrealizovat velmi kvalitní trénink. 

Druhé soustředění proběhlo po dvoutýdenní pauze ve dnech 16. - 21.11. 2008 na dalším 
rakouském ledovci Mölltal opět pod vedením Tomáše Klinského. Tentokrát mu kromě Hon-
zy Hepnara a Romany Klinské pomáhala ještě Bětka Mikešová. Počasí bylo sice horší než 
minule a bylo větší množství čerstvého sněhu, přesto nebyl trénink nijak ošizen a trenéři
i 22 zúčastněných mladých deštenských závodníků mohlo být spokojeno.

V současné době už čekáme, až budeme moci zahájit pravidelné tréninky na domácím 
kopci v Deštném. Je možné, že v době, kdy se Vám toto číslo dostává do rukou, už budou 
probíhat. 
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První závody by se měly uskutečnit už v polovině prosince, takže se máme nač připravovat. 
Od začátku ledna jsou pak dle kalendáře závodů naplánovány nějaké na každý víkend. Pokud 
bude tedy zima dle našich představ, máme na další 4 měsíce o zábavu postaráno.

I lyžařský oddíl TJ Sokol Deštné v O. h. by měl v této zimní sezóně opět organizovat nějaké 
závody. Tak jako každoročně jeden ze závodů Poháru Orlických hor, který se jezdí jako Memo-
riál Dr. Františka Valacha a letos nově jeden ze závodů série HEAD FUNSPORT CUP 2009, 
prestižní soutěže pro nejmladší kategorie. Ten by se měl uskutečnit ve dnech 17. - 18. 1. 2009 
na závodní sjezdovce na Martě I. Jde v rámci republiky o velmi hojně a kvalitně obsazované 
závody pro kategorie mladší přípravky, přípravky a předžactva, tedy pro děti, které se narodily 
v roce 1998 a mladší. Pevně věříme, že se nebudou opakovat dva předchozí smolné roky, kdy 
jsme museli námi pořádané závody pro nedostatek sněhu zrušit a vše proběhne dle plánu, bez 
komplikací a ke spokojenosti všech zúčastněných. Také zveme všechny fandy lyžování, kteří 
budou mít ve dnech 17. - 18. 1. čas, aby přišli povzbudit naše závodníky.

Deštenští lyžaři tedy s napětím a nadějí očekávají, jaká bude letošní zima.

Protože se blíží konec roku, přeji za lyžařský oddíl TJ Sokol Deštné v O. h. všem čtenářům 
časopisu Deštník krásné a klidné vánoční svátky a šťastný nový rok 2009!

Radka Jakoubková, foto JaK
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Připravují se tyto sportovní akce:
9. - 11. 1. 2009  Český pohár v jízdě na skibobu - Super G, OS, S1
21. - 25. 1. 2009  Šediváčkův long
31. 1. 2009  7. ročník Orlického půlmaratonu 
1. 2. 2009  25. ročník Orlického maratonu 
13. - 15. 2. 2009  Mistrovství ČR v jízdě na skibobu - OS, S1
březen 2009 Kritérium posledního sněhu 

❖ ❖ ❖ ❖

VYSMÁTÝ ROK 2009 VÁM PŘEJE EVA KOTYZOVÁ
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Lyžařská centra a lyžařské vleky v Deštném v Orlických horách
Vážení čtenáři Deštníku, v této části Vás chceme informovat o lyžařských areálech v naší 

obci. Chceme Vám poskytnout, základní informace o jednotlivých lyžařských areálech, ceníky 
vleků, kontakty a další poskytované služby.

SKICENTRUM  SPORTprofi  
Firma provozuje lyžařský areál MARTA I a MAR-

TA II sjezdové tratě v těchto areálech jsou komplet-
ně vybaveny umělým zasněžováním (100% pokrytí 
zasněžovacím systémem). Tyto lyžařské areály 
jsou vhodné jak pro lyžování rodin s dětmi nebo pro 
náročnější lyžaře, tak pro konání různých lyžařských 
závodů, i mistrovských.

V obou areálech je celkem 6 lyžařských vleků a sedačková lanová dráha v areálu MARTA I. 
Maximální přepravní kapacita 6.800 osob/hod.  Celková délka všech sjezdových tratích je 3.950 m  
Maximální převýšení 210 m

Provoz každý den: 9:00 - 16:00 hodin
Večerní: 18:00 - 21:00 hodin  
Celkem 2.000 m osvětlených sjezdových tratí.
Snowpark:
při plném provozu obsahuje:
- 4 skoky
- 10 railů
-  Novinka letošní sezóny „A-box – 13 m“
Plánovány jsou akce:
-  Krkonoše vs. Orlické hory Freestyle Battle  - 17. ledna 2009
-  East Side 2009 - 28. února 2009
Ceny lyžařských vleků pro sezónu 2008/2009 
• Hlavní sezóna: 25. 12. 2008 - 15. 3. 2009 
• Dětské jízdné platí do 10let

14 dní za sezónu za 4900,- Kč
• Během celé sezony se odečítá každý započatý den lyžování. 
• Platí pro všechny vleky 
 
Zvláštní posezónní ceny 
• Platí od 16. 3. 2009, pouze v pracovní dny. 

jízdenka dospělí děti 
1/2 dne 110,- 80,- 

1 den 210,- 160,- 
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Jízdenky platné na všech vlecích SPORTprofi  

jízdenka 
hlavní sezóna vedlejší sezóna

dospělí děti/důchodci dospělí děti/důchodci 

1/2 dne 320,- 240,- 240,- 190,-
od 14.00 hod 250,- 190,- 190,- 150,-

1 den 420,- 320,- 320,- 250,-
2 dny 790,- 600,- 600,- 470,-
3 dny 1170,- 880,- 880,- 690,-
4 dny 1550,- 1160,- 1160,- 910,-
5 dní 1900,- 1420,- 1420,- 1110,-
6 dní 2240,- 1660,- 1660,- 1290,-
7 dní 2500,- 1840,- 1840,- 1430,-

Večerní 18-21 hod. 270,- 210,- 220,- 180,-
jednotlivá jízda 45,- 35,- 45,- 35,-

Jízdenky platné na vlecích C, D, E, F 

jízdenka 
hlavní sezóna vedlejší sezóna

dospělí děti/důchodci dospělí děti/důchodci 

1/2 dne 290,- 220,- 220,- 170,-
od 14.00 hod 220,- 170,- 170,- 130,-

1 den 380,- 290,- 290,- 220,-
2 dny 710,- 530,- 530,- 400,-
3 dny 1040,- 780,- 780,- 590,-
4 dny 1350,- 1010,- 1010,- 760,-
5 dní 1640,- 1230,- 1230,- 930,-
6 dní 1900,- 1420,- 1420,- 1070,-
7 dní 2100,- 1550,- 1550,- 1150,-

jednotlivá jízda 45,- 35,- 45,- 35,-
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Bodové jízdenky 
• Bodové ohodnocení jízdy na jednotlivých vlecích 

vlek body / jízda 
Sedačková lanovka 6 b

A - Poma 6 b
B - Doppelmayr 6 b

C - TLV 11 5 b
D - BLV 5 b

E - Doppelmayr 5 b
F - TLV 2 b

Ceny bodů 
• Ceny bodů platí při zakoupení na jednu čipovou kartu. 

počet bodů cena 
Záloha na čipovou kartu 100,- 

30 b 180,- 
60 b 350,- 
120 b 590,- 
240 b 1160,- 

Ceny pro lyžařské výcviky 
• Na každých 10 účastníků jedna volná jízdenka pro instruktora.
• Nutný hromadný nákup a písemné potvrzení školy o konání výcviku. 

Jízdenka 
Všechny vleky Pouze vleky C, D, E, F

hlavní sezóna vedlejší sezóna obě sezóny

5 dní ze 6 1400,- 900,- 1200,-
6 dní ze 7 1600,- 1000,- 1400,-

 
Kontakt:  
TIC SPORTprofi   Deštné v Orlických horách,  tel: 492 601 601
e-mail: info@destne.info   http://www.sportprofi .cz/skicentrum/
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Lyžařská škola
Naše lyžařská škola byla založena již v roce 1991. Za dobu své existence vychovala team 

zkušených instruktorů, kteří naučí lyžovat nebo jezdit na snowboardu úplné začátečníky nebo 
pomohou zdokonalit lyžařské a snowboardové dovednosti těch pokročilejších. Kvalitu našich 
instruktorů dokazují jejich úspěchy na lyžařských závodech jako je např. každoroční Mistrovství 
České republiky učitelů lyžování pořádané APUL (výsledky + diplomy). 

Jako jedna z největších lyžařských škol v Orlických horách se můžeme pochlubit kvalitním 
zázemím a doplňkovými službami jako je půjčovna lyžařského a snowboardového vybavení, 
provazové vleky pro veřejnost nebo dětský koutek. Díky mírnému svahu v areálu školy je výuka 
vhodná pro děti ale i dospělé začátečníky. Zdatnější lyžaři mohou využít sjezdovky se třemi 
stupni obtížnosti v lyžařském areálu Marta I a II. Lyžařská škola je jednou ze spolu zaklá-
dajících škol Asociace profesionálních učitelů lyžování a naši instruktoři učí podle alpských 
metodik touto asociací uznávaných. 

Využijte ubytování v Penzionu Zákoutí a získáte slevu 10 % na výuku v lyžařské škole nebo 
na zapůjčené lyžařské a snowboardové vybavení v naší půjčovně. 

Kontakt 
Lyžařská škola na Martě, Deštné v Orlických horách
Telefon pro rezervace:  +420 494 663 385 (V případě, že se nemůžete dovolat, jsou před-

nostně vyřizovány objednávky zákazníků u přepážky. Děkujeme za pochopení.)
Mobil:  +420 777 100 529   e-mail: skiskola@sportprofi .cz

Půjčovna a servis  lyží a snowboardů  
Půjčovna a servis se nachází v lyžařském areálu MARTA II. (naproti velkému parkovišti) 

Otevřeno je denně od 8:00 – 16:30 hodin 

Servis nabízí:
- veškeré práce potřebné pro bezpečný provoz lyžařského a snowboardového vybavení
- kompletní servis lyží a snowboardů
- montáž vázaní lyží a snowboardů
- voskování lyží 

Půjčovna nabízí: 
- kvalitní sjezdové vybavení fi rem Dynstar, Elan, Atomic a další
- snowboardy
- lyžařské vybavení pro běh
- dětské lyžařské přilby
- vybavení lze zapůjčit v setech, či jednotlivě 
- k zapůjčení materiálu jsou nutné minimálně dva platné doklady
- dopolední půjčovací doba je 8:00 – 12:30, odpolední od 12:00 – 16:30 
Kontakt: 
tel: 494 663 384, e-mail: rentservis@sportprofi .cz, www.sportprofi .cz/rentservis  
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Sjezdové vybavení
Dny 1/2 1 2 3 4 5 6 7
Komplet Kvalita C 120 200 380 540 680 800 900 980

Kvalita B 200 300 570 820 1040 1230 1400 1550
Kvalita A 250 350 670 960 1220 1450 1650 1820
Kvalita A+ 300 420 800 1150 1460 1740 1980 2180

Pouze lyže Kvalita C 80 130
Kvalita B 150 200
Kvalita A 200 250
Kvalita A+ 300 350

Pouze boty 100 150
Pouze hůlky 30 50

Běžecké vybavení
Dny 1/2 1 2 3 4 5 6 7
Komplet 120 200 380 540 680 800 900 980
Pouze lyže 80 130
Pouze boty 80 130
Pouze hůlky 30 50

Ceny servisních prací
Servis Montáž vázání

Komlet servis od 250 do 500 Běh od 150 do 200
Voskování lyží 50 Sjezd od 250 do 500

PŮJČOVNA RENT & SERVICE, SKI & SNOWBOARD

Milan a Josef POHL

CENÍK PŮJČOVNÉHO
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Lyžařský vlek Šerlišský Mlýn
Poloha
Svah se nachází přímo u hotelu Šerlišský Mlýn. Tato lokalita je rovněž známa pod označe-

ním Český ledovec, neboť nachází v nadmořské výšce 860m n.m. 
Benefi ty polohy vleku
Jedinečnost této oblasti spočívá v nejdéle trvající sněhové pokrývce v Deštném. V jarním 

období je mnohdy jediným místem vhodným pro kvalitní lyžování v Orlických horách. 
Popis
Jedná se o mírný 500m dlouhý svah, vhodný i pro výuku nebo rodinné lyžování s menšími 

dětmi. Provozní doba: 9.00 - 16.00 hod. Denně upravováno rolbou. 
Potřebujete ubytovat?
Můžeme nabídnout ubytování či stravování, přímo na sjezdovce, a to v chatě Kačenka. 
Kontakt: 
Tel.:777 190 335, 777 150 959
E-mail: tendr@skidestne.cz, http://www.skidestne.cz

Lyžařský vlek Šerlišský Mlýn
Ceník jízdného 2008-2009

Typ jízdenky
Doba provozu

Dospělí Školy nad 
10 let

Děti Školy 
do10 let

Hlavní 
sezona

Vedlejší
sezona

Hlavní 
sezona

Vedlejší
sezona

1 den 9 - 16 280,- 230,- 210,- 170,-
dopolední 9 - 12 190,- 150,- 130,- 110,-
odpolední 12 - 16 230,- 185,- 170,- 140,-
2 hodiny 2 hod. 170,- 140,- 120,- 100,-
4 hodiny 4 hod. 220,- 180,- 170,- 140,-
120 bodů 12 jízd 220,- - 140,- -
60 bodů 6 jízd 120,- - 80,- -

2 dny 9 - 16 510,- 410,- 390,- 310,-
3 dny 9 - 16 770,- 620,- 530,- 430,-
4 dny 9 - 16 1020,- 820,- 770,- 620,-
5 dnů 9 - 16 1280,- 1020,- 960,- 770,-
6 dnů 9 - 16 1540,- 1230,- 1150,- 920,-
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Půjčovna lyží a snowboardů
Naše společnost Vám též nabízí zapůjčení lyží či snowboardu. Půjčovna je umístěna ve 

spodní části lyžařského vleku Šerlišský mlýn a v budově společné pro Úschovnu lyží a bufet 
TENDR.

 Servis lyží a snowboardů TENDR, Deštné v Orlických horách se nachází přímo vlevo u sil-
nice směrem Šerlich, Orlické Záhoří, nad TIC.  Naproti servisu a půjčovny vpravo je parkoviště,  
poskytujeme veškerý servisní komfort pro vaše lyže, běžky a snowboardy. 

Půjčovna lyží a sportovních potřeb s veškerým vybavením pro sjezdové a běžecké lyžování 
a snowboarding je provozována mimo jiné jako středisko novinek fi rmy Rossignol - můžete se 
zde seznámit a vyzkoušet si nejnovější vybavení. 

Příklad ceny za běžný servis lyží voskování - 50 Kč,  broušení - 150 až 500 Kč
Kontakt:  
Tel.: 494 663 288, 777 150 929, 777 190 335
E-mail: tendr@skidestne.cz
http://www.skidestne.cz

Lyžařský vlek START a Horská chata Start
Horská chata Start se nachází v Deštném v Orlických horách, v malebné a klidné části Jed-

lová. Leží asi 150 metrů od hlavní silnice z Rychnova nad Kněžnou. To uvítají hlavně maminky 
s dětmi a školy. 

V chatě je k dispozici bar se společenskou místností, jídelna s TV, videem a DVD přehráva-
čem, sauna, ochlazovací bazén a relaxační místnost. Ubytovací kapacita je 39 lůžek, které jsou 
rozděleny do 6 čtyřlůžkových, 2 šestilůžkových a 1 třílůžkového pokoje. Pokoje jsou vybaveny 
sociálním zařízením. 

V zimě poskytujeme lyžování na lyžařském vleku v areálu chaty, který má umělé zasněžová-
ní a osvětlení pro noční lyžování.V budově chaty je i půjčovna lyží a snowbordů. 

Od jara do podzimu je v areálu chaty k dispozici travnaté volejbalové hřiště,umělá horole-
zecká stěna, rybníček na sportovní rybaření a místo pro opékání a grilování. Zapůjčíme míče, 
volejbalovou síť, lana a sedací úvazky včetně horolezeckého dozoru.

Nabízíme
• Lyžařské kurzy - Sportovní kurzy 
• Letní tábory a soustředění - Školy v přírodě - Pobyty pro maminky s dětmi
• Školní výlety Firemní akce a školení 
• Oslavy a svatby - Rodinné rekreace 
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CENÍK LYŽAŘSKÉHO VLEKU 2008 - 2009

Dospělí Děti do 10 let
Školy nad 10 

osob a nad 10 let
Školy nad 10 

osob do 10 let

1 den 260,- 200,- 230,- 175,-
2 dny 470,- 350,- 410,- 310,-
3 dny 690,- 500,- 610,- 440,-
4 dny 910,- 650,- 800,- 570,-
5 dnů 1130,- 800,- 990,- 710,-
6 dnů 1340,- 950,- 1180,- 840,-

dopolední do 12 hod. 170,- 130,- 150,- 120,-
odpolední od 12 hod. 200,- 160,- 170,- 140,-

od 14 hod. 150,- 110,-
120 bodů 1 jízda = 10 

bodů
190,- 110,-

60 bodů1 jízda = 10 bodů 110,- 70,-
1 jízda 35,- 25,-

večerní 19.00 – 21.00 160,- 130,-

Lyžařský vlek Na Špičáku Deštné v Orlických horách
Lyžařský vlek Na Špičáku se nachází v rekreačním středisku v Deštném v Orlických horách 

asi 300 m od náměstí směr hotel Panorama. Tento lyžařský vlek a sjezdovka poskytuje ideální 
možnosti pro výuku lyžování pro školy a rodiny s dětmi.

Provozovatel: ROZNĚT - GRULICH IVAN
Kontakt:
Tel./fax/záznamník: 494 663 213
mobil  603 544 240  
www.e-rychnovsko.cz/grulich
e-mail: roznet@quick.cz

Provozní doba: od 9 hodin do 16 hodin Sleva 15% pro organizované skupiny nad 15 osob.
Sleva pro instruktory výcvikových skupin.
Ostatní slevy: Sleva 15% pro organizované skupiny nad 15 osob.
  Sleva pro instruktory výcvikových skupin.
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Ceník jízdného (sezóna 2008 - 2009) 

dospělí a ostatní  děti do 10-ti let
1/2 dne (9-12,30/12,30-16) 190,- 140,-

od 14 hod. 160,- 110,-
1 den 250,- 200,-
2 dny 420,- 320,-
3 dny 640,- 490,-
4 dny 850,- 650,-
5 dní 1.070,- 810,-
6 dní 1.270,- 980,-
7 dní 1.470,- 1110,-

jednotlivá jízda 25,- 25,-

LYŽAŘSKÝ VLEK: 
• samoobslužný teleskopický jednomístný,
• délka 443 m,
• délka sjezjovky 610 m,
• převýšení 60 m,
• charakteristika sjezdovky - lehká,
• vlek je vybaven digitální elektronikou umožňující plynulé zpomalení a zrychlení při rozjez-

 du (podrobné informace žádejte v pokladně vleku nebo na výše uvedeném kontaktu),
• sjezdovka je upravovaná,
• parkoviště u lyžařského vleku je zdarma,
• na vleku je sociální vybavenost včetně občerstvení.
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LYŽAŘSKÝ KLUB NOVÉ MĚSTO nad Metují
PROVOZ VLEKU - „NA ZIMNÍM KOPCI“
Pondělí - neděle od 9:00   do 16:00
kapacita vleku 400 os/hod., délka strojově upravované trati 420 m,  převýšení 112 m
(Lyžařský vlek „NA ZIMNÍM KOPCI“ se nachází v Zákoutí za hotelem Orlice)

Ceny jízdného na vleku  LK Nové Město nad Metují 2008 - 2009

Celý den
9:00 – 16:00

½ dne
 9:00 – 12:00

½ dne
12:00 – 16:00 10 jízd 1 jízda

Dospělí  od 15 let 250,- Kč 150,- Kč 150,- Kč 100,- Kč 15,- Kč
Děti do 15 let 150,- Kč 100,- Kč 100,- Kč 80,- Kč 10,- Kč

Nabídka pro školní lyžařské výcviky a školy v přírodě:
- v případě objednání lyžování na celých 5 dnů od pondělí do pátku je cena 150,-Kč/ celý 

 den-žák
- instruktoři a cvičitelé zdarma
- možnost uschování lyží v samostatné místnosti zdarma
- možnost uspořádání závodů  (slalomové tyče k dispozici zdarma)
- provozní doba dle domluvy jinak od 9:00 – 16:00
- kontakt na obsluhu vleku – tel: 728 852 588

Provozovatel: Lyžařský Klub Nové Město nad Metují 
Sídlo klubu je Vrchoviny 54 549 01 Nové Město nad Metují
Statutární zástupce:  Suchánek Václav
Tel.: 720 750 313
e-mail: lknovemesto@seznam.cz
http://www.lknovemestonm.wz.cz/

Z dodaných podkladů provozovatelů a informací z webových stránek, sestavil
JaK. 
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Cena našeho zpravodaje pro příští rok zůstává stejná, tedy 12,- Kč. Předplatné na rok 
2009 (4 výtisky) si můžete opět zajistit na OÚ v ceně 48,- Kč. Pokud využíváte zasílání 
Deštníku poštou, připlaťte si dalších  56,- Kč na poštovné.

Deštník – zpravodaj obce Deštné v O. h.
Registrován Ministerstvem kultury ČR pod reg. č. MK ČR 11921

Vychází 6x ročně, náklad jednoho vydání je 320 kusů.
Uzávěrka tohoto vydání byla 26. listopadu, uzávěrka dalšího čísla je 15. února 2009.

Otištěné příspěvky mohou být stanoviskem autora a nemusí vyjadřovat postoje vydavatele!
Redakční rada: Jaroslav Karban (JaK), Hana Pavlíčková, 

Jana Prouzová (JP), Lenka Zábranská (LZ).
Adresa: Obecní úřad, 517 91 Deštné v Orl. horách č. 61

tel.: 494 663 193, fax: 494 663 187
e-mail: obec.destne@onet.cz


